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CUVÎNTAREA TOVARĂȘULUI
NICOLAE CEAUȘESCU

la consfătuirea de lucru de la C.C. al P.C.R.
Stimați tovarăși,

Așa cum am menționat la început, scopul acestei consfătuiri de lucru este acela de a analiza felul în care se realizează planul pe acest an în toate domeniile, măsurile ce se impun pentru îndeplinirea lui în cele mai bune condiți- uni în următoarele trei luni, precum și pregătirile ce trebuie făcute pentru anul viitor. Din datele pe care le avem, precum și din ceea ce s-a arătat aici, reiese că, pe ansamblu, planul producției industriale se realizează cu o anumită depășire. Este adevărat, față de anul trecut, depășirea este mai mică ; dar tot atît de adevărat este că, în acest an, o parte din programul suplimentar de 100 miliarde de lei a fost inclusă de la început în plan. Totuși, dacă se lucra și mai bine, dacă exista o organizare mai bună a muncii și a aprovizionării tehnico-materiale, cu actualele capacități am fi obținut o producție mult mai mare.S-au obținut o serie de realizări și în ridicarea productivității muncii. Există mai multă preocupare pentru producția netă, îndeosebi în- cepînd cu semestrul II, cu toate că, pe ansamblu, îndeplinirea acestui indicator în cele nouă luni ale anului nu este satisfăcătoare.Pornind de lă această situație, se impune să trecem cu hotărîre la luarea tuturor măsurilor în vederea îndeplinirii în întregime a planului pe fiecare județ și pe fiecare unitate, a sarcinilor privind producția fizică, sortimentală. Producția valorică, chiar și producția netă, fără îndeplinirea producției fizice la toate sortimentele nu sint suficiente. Putem obține producții suplimentare într-o ramură sau alta, dar dacă nu realizăm producția planificată în toate sectoarele, la toate sortimentele stabilite, ajungem la dereglări ale procesului de producție, la greutăți în desfășurarea normală a activității economice. De aceea, este necesar ca fiecare minister, fiecare centrală șl întreprindere, fiecare comitet județean și organizație de partid să pună pe primul plan realizarea producției fizice în sortimentele stabilite.Prin măsurile hotărît» în ultimul timp s-au creat posibilități de aprovizionare materială — desigur, în condițiile realizării producției fizice șl sortimentale — pentru îndeplinirea tuturor, prevederilor planului.Este însă necesar să acordăm o mai mare atenție folosirii judicioase a mașinilor, îndeosebi a utilajelor și instalațiilor complexe. Dacă în folosirea mașinilor-unelte am obținut în ultimii ani unele rezultate, am ajuns la un indice mai bun, în ce privește utilajele și instalațiile complexe, indicele de utilizare continuă să fie nemulțumitor. Avem utilaje și instalații care nu și-au atins capacitatea proiectată, precum și instalații care lucrează la capacitatea proiectată, dar, datorită proastei întrețineri și proastei exploatări, au dese întreruperi. Pe ansamblu, indicele de folosire este mult sub cel proiectat, ceea ce diminuează producția. Deci, una din problemele principale care se pun acum în fața economiei noastre, a tuturor ministerelor, a tuturor județelor este luarea măsurilor pentru folosirea la capacitatea stabilită a instalațiilor și utilajelor complexe, pentru utilizarea eficientă a tuturor mașinilor.Este, de asemenea, necesar să acționăm în continuare cu toată hotărîrea în direcția îmbunătățirii calității producției, ridicării nivelului ei tehnic.

Și în această privință avem, pe lingă rezultatele bune obținute, șl multe neajunsuri. Este necesar să înțelegem că problema calității produselor, a nivelului tehnic trebuie să preocupe zilnic, în fiecare oră, în fiecare minut toate conducerile întreprinderilor, toate organizațiile de partid, comitetele județene de partid, toți comuniștii, toți oamenii muncii. De aceasta depinde posibilitatea de a fi competitivi cu produsele similare pe plan internațional. Luînd de pildă industria ușoară, numai prin realizarea unor țesături, tricotaje și confecții de calitate mai bună — ceea ce cere, desigur, multă atenție, un finisaj superior — cu materialele pe care le avem, putem obține un plus de valoare de 20—30 la sută, la o tonă de materie primă și materiale. Să înțeleagă bine tovarășii din ministere, comitetele județene de partid, că trebuie luate măsurile cele mai energice pentru îmbunătățirea radicală a situației în această privință. Trebuie să punem în fața oamenilor muncii problemele deschis ; întreprinderile nu vor putea funcționa dacă nu vor realiza produse de calitate înaltă. Ridicarea calității producției este o condiție hotărîtoare pentru dezvoltarea în ritm înalt a economiei naționale, pentru mersul ferm înainte al patriei spre progres și civilizație, pentru ridicarea bunăstării poporului.Iată de ce este necesar să luăm măsuri serioase pentru întărirea disciplinei, a ordinii și răspunderii în muncă, să întărim controlul de calitate, pe fiecare fază, în toate domeniile. Să nu mai admitem să plece din întreprinderi nici un produs care nu corespunde cerințelor de calitate ! Nu 

mă refer numai la produsul finit, ci și la fiecare component ce intră în ansamblul unui utilaj sau al unei mașini. Totul trebuie supus probelor de calitate și nimic -nu trebuie să mai iasă de pe bandă sau de pe linia de fabricație dacă nu corespunde celor mai înalte exigențe. Totodată, cînd piesele componente sînt preluate de întreprinderile ce realizează mașina sau utilajul complet, ele trebuie din nou verificate în modul cel mai exigent, pentru a nu fi introduse în montaj „ piese, subansamble care nu corespund cerințelor de calitate ; cele necorespunzătoare trebuie restituite producătorilor.Trebuie să spunem' că, din acest punct de vedere, în desfășurarea procesului de producție există încă manifestări de indisciplină, lipsă de exigență ; se mai închid ochii și se pun conștient în producție piese, subansamble despre care de la început se știe că nu corespund. Acest lucru este inadmisibil ! Din această cauză, pentru că • într-o instalație din chimie, de pildă, s-a fisurat o conductă, o țeavă mică, trebuie să oprim întreaga instalație zile și săptă- mîni. Aceasta datorită neatenției celor care au fabricat țevile și a lipsei de răspundere a celor ce le-au introdus în instalație. Multe din opririle instalațiilor mari se da- toresc unor asemenea defecțiuni mărunte.Iată de ce problema controlului pe fluxul de fabricație atît la fabricile sau uzinele care produc subansamble sau materiale, cît și la fabricile ce le asamblează, trebuie să devină o obligație generală. Fabricile, uzinele trebuie să-și facă controlul propriu, să dispună de mijloace de verifica

re riguroasă și ceea ce nu corespunde calitativ să nu fie introdus în producție. Trebuie trecut hotărît la aplicarea a- cestor măsuri, la întărirea disciplinei, ordinii și răspunderii fiecărui muncitor, a maiștrilor, a inginerilor față de calitatea tuturor produselor.în legătură cu aceasta este, de asemenea, necesar să luăm măsuri serioase pentru ridicarea nivelului calificării muncitorilor, maiștrilor și inginerilor. Avem în această privință prevederi bune dar, din păcate, nu se aplică în mod riguros. Desigur, industria noastră s-a dezvoltat și se dezvoltă într-un ritm foarte rapid. în procesul de producție intră mereu un număr mare de oameni tineri, unii venind din agricultură. Fără îndoială, ei au acum alte cunoștințe decît cu 10 sau 15 ani în urmă, totuși, chiar dacă au urmat școala nu au căpătat încă pregătirea cerută de procesul de producție. Este necesar deci ca fiecare uzină, fiecare comitet județean, ministerele, să aplice cu fermitate hotărîrea cu privire la organizarea cursurilor de calificare și reciclare profesională. Aceasta este una din îndatoririle de prim ordin ale conducerilor ministerelor, centralelor, întreprinderilor! în fiecare întreprindere trebuie să existe o comisie — prevăzută prin regulament — care să acționeze, împreună cu cele mai calificate cadre, pentru ridicarea nivelului profesional al personalului. Ministerele trebuie să trimită reprezentanți în întreprinderile mai importante ca să conducă nemijlocit cursurile de calificare. Să fie trimise, de asemenea, cadre din cercetare, din învățămînt, specialiști cu experiență îndelungată din
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uzinele vechi, care să organizeze și să conducă în mod corespunzător aceste cursuri. Problema calificării, a ridicării nivelului de pregătire tehnică, profesională, a reciclării, este o problemă asențială în întreaga economie națională.în multe locuri este scăzut și nivelul de pregătire al maiștrilor, ceea ce are o în- rîurire negativă asupra bunului mers al procesului de producție. Trebuie să asigurăm desfășurarea la cel mai înalt nivel a cursurilor de maiștri, a școlilor de maiștri, să organizăm în mod special reciclarea maiștrilor din toate unitățile economice. Trecem în multe unități la produse superioare, pe care le fabricăm pentru prima oară. în aceste condiții, chiar un maistru care lucrează de mult într-o uzină nu cunoaște produsul nou. Dacă în cîțiva ani nu se asigură împrospătarea cunoștințelor, atît ale muncitorilor, cit și ale maiștrilor și inginerilor, întreprinderile nu pot ține pasul cu tehnica nouă, cu exigențele ce se pun în domeniul calității produselor.Nu se acționează mulțumitor nici în ce privește introducerea în producție a tehnicii noi, a rezultatelor cercetării științifice. Mai avem numeroase produse învechite, țesigur, se pot da cifre cu privire la numărul de produse introduse anual în fabricație. Avem însă multe produse puse în fabricație de 10 ani, și chiar de mai mult timp, care sînt depășite din punct de vedere tehnic. în mod hotărît trebuie să trecem la înnoirea producției, la perfecționarea ei rapidă! Aceasta necesită și întărirea grupurilor de concepție și asimilare din fiecare uzină. în momentul în care un produs este introdus în fabricație, proiec- tanții și cercetătorii trebuie să aibă deja pe planșetă sau în atenție un produs nou. Dacă nu vom proceda astfel, nu vom putea fi competitivi pe plan internațional. Pentru a putea vinde la prețuri mari trebuie să asigurăm produse de calitate, de nivelul tehnic cel mai înalt. Aceasta este una | din problemele esențiale ale economiei noastre în etapa actuală. Să acționăm cu hotărîre, de sus pînă jos, pentru a realiza o îmbunătățire rapidă și radicală a situației în acest domeniu. în acest scop, Consiliul Național pentru Știință și Tehnologie, institutele I de cercetări, trebuie să intre I mai mult decît pînă acum în atribuțiunile ce le sînt încredințate.Toate acestea- trebuie să se materializeze, pînă la urmă, în reducerea simțitoare a cheltuielilor materiale de producție, în general a cheltuielilor de producție. Ridicarea nivelului tehnic al producției trebuie să ducă la reducerea continuă a consumurilor de materiale, inclusiv a consumurilor de energie și combustibil. Pe această bază putem obține o sporire substanțială a eficienței economice, a producției nete, a valorii nou create, a venitului național, cu tot ceea ce decurge din aceasta pentru dezvoltarea generală a țării noastre.Aș vrea să mă refer și la cî- teva probleme legate de îndeplinirea planului de investiții. în cursul discuțiilor s-au ridicat o serie de probleme, s-au dat o serie de răspunsuri. Nu vreau să revin asupra a ceea ce s-a spus aici. Este însă necesar să înțelegem că nu putem fi mulțumiți cu ritmul în care s-au realizat investițiile în acest
(Continuare in pag. a IlI-a)
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NICOLAE CEAUȘESCU
Ministrul comerțului aprovizionării civile și cooperării din IndiaPreședintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a primit, în cursul zilei de vineri, pe Mohan Dha- ria, ministrul comerțului, aprovizionării civile și cooperării din India, care efectuează o vizită în țara noastră.La primire a participat- tovarășul Cornel Burtică, viceprim- ministru al guvernului, ministrul comerțului exterior și cooperării economice internaționale.A fost de față Ashok Kumar Ray, ambasadorul Indiei la București.Exprimind întreaga gratitudine pentru primirea acordată, ministrul indian a transmis tovarășului Nicolae Ceaușescu un salut călduros din partea președintelui Republicii India, Neelam Sanjiva Reddy, și a primului ministru, Morarji Desai.

Ambasadorul Nigeriei care și-a prezentat scrisorile de acreditarePreședintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a primit, vineri, 29 septembrie, pe Adeuga Adekuoye, care și-a prezentat scrisorile de acreditare în calitate de ambasador extraordinar și plenipotențiar al Republicii Federale Nigeria în țara noastră.Cu acest prilej, ambasadorul
TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU 
Șl TOVARĂȘA ELENA CEAUȘESCU 
au primit pe directorul Institutului pentru cercetări sociale din LondraTovarășul Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, președintele Frontului Unității Socialiste, șl tovarășa Elena Ceaușescu au primit, vineri dimineața, pe Richard Hauser, directorul Institutului pentru cercetări sociale dip Londra, cu soția, Hephzibah Menuhin-Hauser, care fac o Vizită in țara noastra, la invitația Consiliului Național al F.U.S.La primire a luat parte Collin Mays. însărcinatul cu afaceri a.i. al Marii Britanii la București.Oaspetele a exprimat mulțumiri pentru onoarea de a fi primit de șeful statului român, pentru posibilitatea oferită de a vizita instituții științifice din România, de a se intilni cu oameni de știință din țara noastră. El și-a manifestat, totodată, interesul deosebit față de modul in care sint soluționate pro
LA INVITAȚIA TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU

SI A TOVARĂȘEI ELENA CEAUSESCU
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Președintele Republicii Populare Bangladesh,
Ziaur Rahman, va face o vizită oficială

de prietenie în țara noastrăLa invitația tovarășului Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, și a tovarășei Elena Ceafișescu, pre
Aîncepe un trimestru decisiv pentru realizarea integrală a sarcinilor de plan în economie 
^investiții: Fiecare zi cîștigată 
la montaj este importantă
mai ales acolo unde termenele de punere in funcțiune 

a unor noi capacități au fost depășitePrintre scuzele cel mai frecvent invocate la nerealizarea planurilor de investiții sau întîr- zierilor la punerea în funcțiune a noilor capacități de producție se numără și lipsa utilajelor necesare' montajului. $i pentru că în marea majoritate a cazurilor, fabricația qricărui utilaj depinde .de producția mai multor unități, vinovății se înșiruie uneori într-un lanț pe care cu greu il poți urmări pînă la capăt. Este suficient să se încurce un singur fir, pentru ca nodul în jurul căruia încep explicațiile să se desfacă cu mare întârziere. în- tr-un astfel de ghem s-au încurcat și termenele de punere în funcțiune a noilor instalații de la Combinatul petrochimic. Te- leajen. Numai că, în cazul de față, nodul care a mărit acest ghem nu mai ține de mult de invocata problemă a utilajelor, ci de ceva asemănător, aparent mai simplu.Utilajele pentru instalațiile tehnologice, din care o parte ar fi trebuit să producă de anul trecut, nu mai constituie obiect de dispută între beneficiar -și constructor. Și unii și alții, estimează că utilajele ajunse în șantier ar permite totuși ca pînă la sfîrșitul lunii octombrie să fie puse în funcțiune cinci instalații, iar pînă la finele anului încă patru. S-ar recupera astfel nouă din instalațiile cu termen de punere în funcțiune depășit. Din păcate însă vechea dispută a luat o formă nouă : montarea utilajelor aflate în șantier, în valoare de sute de milioane lei, este condiționată acum de lipsa materialelor pen

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a mulțumit și a adresat, la rîn- dul său, președintelui Republicii India și primului ministru salutul său cordial.în cadrul convorbirii care a avut loc, a fost relevată evoluția ascendentă a relațiilor dintre România și India, avind la bază importantele înțelegeri stabilite cu ocazia dialogului româno-indian la nivel înalt de la București și Delhi. în același timp, s-a exprimat interesul comun de a adînci și diversifica colaborarea româno- indiană pe plan economic, politic, tehnico-științific, cultural și în alte domenii, de a extinde schimburile comerciale și cooperarea in folosul ambelor popoare, al înțelegerii și conlucrării rodnice între națiuni.S-a apreciat că progresul economic al celor două țări deschide perspective tot mai largi 
nigerian Adeuga Adekuoye a rostit o cuvîntare.Tovarășul Nicolae Ceaușescu a rostit apoi o cuvîntare de răspuns.După solemnitatea prezentării scrisorilor de acreditare, președintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, s-a întreținut în mod 

blemele pe care le ridică pe plan social creșterea accelerată a economiei țării.Directorul Institutului pentru cercetări sociale a dat o înaltă apreciere activității șefului statului român consacrate dezvoltării multilaterale a României, contribuției sale de excepțională valoare în afirmarea pe plan internațional a ideilor înțelegerii, colaborării și păcii între toate națiunile.Salutîndu-i pe oaspeți, tovarășul Nicolae Ceaușescu a relevat însemnătatea schimburilor de vederi, a contactelor și discuțiilor dintre oamenii de știință români și britanici pentru mai buna cunoaștere reciprocă și dezvoltarea relațiilor de colaborare și conlucrare româno-brita- nice.în cadrul întrevederii au fost evidențiate marile transformări care au loc în lume și care re

ședintele Republicii Populare Bangladesh, Ziaur Rahman, împreună cu doamna Ziaur Rah

tru montaj și a proiectanților care continuă să întîrzie cu stabilirea soluțiilor necesare.CIND VOR SOSI PE ȘANTIER TOATE MATERIALELE NECESARE ?Am transcris una din multele întrebări ce și le punea, căutînd răspunsul potrivit, directorul comercial al combinatului. AcUm ar avea cine să le strîngă, dar mai tirziu ? Montorii vor fi din ce în ce mai asaltați de termene și unde să se împartă mai întîi’? La hidrogenare petrol-motorină, instalație ce trebuia să producă din 1977 dar peste al cărei termen reprogramat s-a trecut și în martie 1978, la instalațiile de cracare catalică sau de hidrogenare benzină peste care, Ia fel, au trecut două termene, la fracționare gaze sau cocsare ? Atîtea 
In aceste zile, cînd starea vremii impune gră
birea strîngerii și depozitării recoltei, PENTRU 
CA NIMIC DIN’ROADELE ACESTEI TOAMNE 
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pentru amplificarea relațiilor lor de colaborare, pentru punerea în valoare a unor noi posibilități și modalități de cooperare reciproc avantajoasă.S-a exprimat dorința celor două țări de a intensifica conlucrarea pe plan internațional pentru a-și aduce o contribuție tot mai importantă la întărirea solidarității și colaborării țărilor în curs de dezvoltare, a țărilor nealiniate, în lupta pentru lichidarea fenomenului subdezvoltării și făurirea unei noi ordini economice mondiale, a unor relații democratice și echitabile între state, pentru realizarea năzuințelor de pace, libertate și progres ale popoarelor.Tovarășul Nicolae Ceaușescu a înfățișat poziția României în unele probleme ale situației internaționale actuale.întrevederea s-a desfășurat într-o atmosferă cordială, prietenească.
cordial cu Adeuga Adekuoye, ambasadorul Republicii Federale Nigeria.La solemnitate și la convorbiri au luat parte Hie Radulescu, ministru secretar de Stat la Ministerul Afacerilor Externe, și Silviu Curticeanu. secretar prezidențial și al Consiliului de Stat.

clamă intensificarea eforturilor tuturor forțelor democratice, progresiste, ale organizațiilor de masă, ale oamenilor de știință în lupta pentru soluționarea in interesul popoarelor a problemelor ce confruntă omenirea. în acest context s-a subliniat necesitatea de a se întreprinde acțiuni concrete de dezarmare și, in primul rînd, de dezarmare nucleară, fără de care nu pot fi concepute pacea, securitatea, colaborarea pașnică între popoare. S-a relevat, în acest cadru, rolul pe care îl pot avea oamenii de știință în influențarea și mobilizarea opiniei publice, a guvernelor, pentru determinarea unor pași hotărîți pe calea dezarmării, pentru soluționarea problemelor subdezvoltării și edificării unei noi ordini politice și economice mondiale.întrevederea a decurs. într-o atmosferă cordială.

man, va efectua o vizită oficială de prietenie, în România. în prima parte a lunii octombrie 1978.

s-au strîns că pînă și enumerarea lor devine greoaie.N-a terminat secretara să-i comunice apelurile urgente la care trebuia să răspundă, că șeful serviciului organizare l-a și întrebat nerăbdător :— Ce facem, tovarășe director, montorii cer să le găsim și să le aducem noi șuruburile. Spun că altfel iar se încurcă treburile și la această instalație.— Trebuie să le găsim. Nu avem decît să insistăm la Centrala noastră, pentru a ne descurca în vreun fel. A promis că ne va ajuta — a răspuns directorul adjunct — și după ce a mai semnat cîteva hîrtii, a început să ne explice cum se strînge aici un șurub.
NICOLAE COȘOVEANU

(Continuare In pag. a IZ-a)



„SCÎNTEIA TINERETULUI" pag. 2 SiMBĂTĂ 30 SEPTEMBRIE 7978

lN ACESTE ZILE, ClND STAREA VREMII IMPUNE GRĂBIREA STRÎNGERII SI DEPOZITĂRII RECOLTEI
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Toți locuitorii satelor în cîmp, 
toate utilajele folosite la maximum!
O ZI DE MUNCĂ PE OGOARELE BUZOIENE

Cu mult înaintea soarelui, elevii spun bună

lucruse ac-

dimineața cimpiei
farurilor, se pregătește terenul in vederea semă-

Poate niciodată ca acum in această toamnă Cimpia Buzăului n-a cunoscut efortul cu care oamenii și, alături de ei, tinerii, se luptă pentru stringerea și depozitarea fără pierderi a recoltei. Faptul că pe intreg parcursul zilei fiecare oră este folosită din plin la culesul și transportul porumbului, al legumelor și strugurilor, iar noaptea, la lumina
nării griului, constituie cel mai autentic argument al hărniciei. Frontul de lucru care concentrează efortul tuturor oamenilor ogoarelor, al miilor de elevi il constituie acum, cînd la floarea-soarelui au mai rămas de strins doar circa 700 ha din cele 24 000 ha cultivate, culesul porumbului, finalizarea recoltării sfeclei de zahăr, stringerea legumelor și a strugurilor. campion

la recoltarea
Florii-soarelui

La timp și in condifii de maximă calitate:

Pregătirea terenului și semănatul griului

Vadu-Pașh,C.A.P.-ului, peste 100 de elevi, mulți dintre ei in clasa a V-a, depănusau porumbul cules de părinții lor în cîmp. Profesoara Eugenia Năstase, care muncea cot la cot cu elevii, ne informează că uteciștii sint repartizați, prin rotație, la toate lucrările de sezon. Fiecare clasă participă atit la recoltatul tomatelor, sortatul cartofilor, cit și în vil și la culesul porumbului. Dintre cei prezenți la de- pănușat, diriginta a ținut să menționeze și numele elevilor Garofița Negoiță, Cristinel Ga- vrilă, Maria Catargiu și Luminița Burhaci.Și în punctul „Gura Cîlnău", peste 90 de tineri dăduseră cu mult înaintea soarelui bună dimineața cimpiei. îh'~ ciuda faptului 'că via a fost atinsă de două rînduri de grindină, elevii munceau cu grija pe care le-o imprimă comandamentul maior al acestor zile — nici un bob risipit, totul în hambare, cutăm cu cițiva dintre ei.Enescu : „Muncim cu tragere de inimă. Este în joc, de fapt, recolta comunei noastre". Mihai Adam : „Sîntem alături de părinții noștri. Mi se pare nu atît o adevărată practică, cît învățarea pe viu a lecției muncii". La rindul său brigadiera Ioana Sara a ținut să precizeze calitatea lucrărilor pe care le execută tinerii, spiritul de responsabilitate ce-i caracterizează pe fiecare în parte. „Ieri — continuă brigadiera — deși trecuse ora cînd trebuiau să să, copiii au rămas gram, ca să încarce de struguri culeasă, astfel posibilitatea < zorii zilei de astăzi i mitem o mașină la i vinificație Zorești".

curtea

i plece aca- peste pro- cantitatea Am avut ca încă' în să mai centrul tri- de
Ca să asimilezi într-un singur an mai bine de 111 produse noi — și nu orice fel de produse ci linii întregi de fabricație, a- gregate complexe pentru aproape toate sectoarele economiei — nu este, desigur, ușor. Nu este nici foarte greu, însă, daca te bucuri de întreg sprijinul pe care trebuie să ți-1 dea, prompt, toți colaboratorii, ceilalți factori răspunzători de introducerea la timp în fabricație a instalațiilor și utilajelor înscrise în programul de asimilări, dacă îți organizezi cît mai bine munca și ai asigurată astfel participarea plenară a colectivului la înfăptuirea obiectivelor respective.Aceasta este cel puțin părerea mai multor tineri, a unor cadre cu funcții de conducere de la întreprinderea „Tehnofrig* din municipiul Cluj-Napoca, u- nitate recunoscută prin înalta tehnicitate și calitate a largii game de mașini și agregate fabricate, dar care, în momentul de față, străbate o etapă nu prea bogată în succese, colectivul de aici răminînd dator graficului de asimilări cu mai multe produse. De notat ca la începutul anului nu exista nici o îndoială asupra înfăptuirii întocmai și la timp a sarcinilor asumate, știindu-se . bine de ce fapte sînt îți stare toate cadrele unității, tinerii de aici, în mai multe rînduri fruntași pe județ în întrecerea utecis- tă. S-a întocmit atunci un cuprinzător program de măsuri care prevedea chiar depășirea angajamentelor. Apoi s-a trecut la acțiune, cîteva , utilaje fiind chiar executate într-un timp record. Astfel, o instalație de răcit lapte, solicitată la export, a fost asimilată în numai 6 luni, față de un an cît prevăd studiile teh- nico-economice, în prezent fa- bricîndu-se cite 10 bucăți de astfel de utilaje, pe zi, iar în următoarele luni, cînd se va a- tinge capacitatea proiectată, se prevede să se ajungă la 15 instalații pe zi. Mai pot fi date fi alte exemple de acest fel,

Un alt grup de elevi se afla în punctul ,,._ coltat cartofi.Iordache, care crărilor, ne promptitudine dună, sortează și peste 400 de saci aproximativ 8 000 dintre cei prezenți vilor Vasile Cotici, rase, Mariana Geolap și nița Răpițeanu.Așadar, un front de deschis tinerilor, în care ționează cu priceperea adevăratului gospodar pentru strînge- rea la timp și fără pierderi a recoltei.

.Legumicola" la re- Profesorul Ion ține operativa lu- informează cu : „20 de copii a- ambalează zilnic". Deci, kg. Reținem numele ele- Doina Ghe- Lumi-

D. I. DINCA

Irnarul Marin mecanizator și șef al secției S.M.A. nr. 3 Gălbinași. Anii lui numără mai puțin decît colectivul pe care-1 conduce. L-am intilnit in tarlaua „Pachete" a C.A.P.-ului Gălbinași, alături de mecanizatorii Ion Bordaș, Ion Grama și Antemir Iordache. Trăgeau, încă de miercuri seara, ultimele ha cu floarea- soarelui. în raport cu vecinii, ei, mecanizatorii din Gălbinași, sînt pe primul loc. în ce se măsoară efortul lui în aceste zile ? A recoltat peste 20 ha cu soarelui. A asigurat, menea, bunul mers ror utilajelor. După intervenție sau combină. Marin tras două-trei I probă, in plin". Fără nici o exagerare, cîmpul este pentru el în aceste zile un spațiu de suflet.

Pe valea Nirajului, în lanurile de sfeclă de zahăr, qartofi, în grădinile de legume și livezi, mii de oameni sint antrenați in bătălia pentru stringerea recoltei. Se știe, vremea nefavorabilă a întîrziat lucrările de sezon. De cîteva zile timpul s-a încălzit. este prielnic pentru executarea oricărei lucrări și oamenii satelor iși dau intilnire acolo unde recolta ajunsă la maturitate se cere culeasă. Cunoscind ritmul intens al bătăliei pentru stringerea belșugului ogoarelor e firesc să ne interesăm de felul cum gospodarii pămîntului pregătesc viitoarea producție de cereale.Că se lucrează cu spor și în această direcție ne-o dovedesc mecanizatorii Zoltan Nagy. Iuliu Incze. Dionisie Pecsi, Iosif Cer- chizan, Gheorghe Varga, Martin Szabo și alții de la S.M.A. Acă- țari. Din 2 000 ha planificate a se semăna in această toamnă 1 000 sînt arate. Toate unitățile subordonate consiliului au încheiat semănatul loliumului pentru masă verde. Cooperativele din Gălățeni și Păsăreni au semănat integral suprafețele planificate cu orz si au început semănatul griului. La Văleni, Găești și Acă- țari se seamănă ultimele suprafețe cu orz. Pentru cele 8 semănători în funcțiune sînt pregătite 450 ha teren și zilnic 30 de mecanizatori muncesc la arat și pregătitul patului germinativ.

Inginerul Ivan Danes, directorul S.M.A., președinții C.A.P. Eugen Nemes de la Acățari, Emerich Zajzon de la Păsăreni, Orban Kuti de la Gălățeni ne asigură că sînt condiții de încheiere a semănatului tuturor culturilor de toamnă în epoca optimă.Următorul popas îl facem la C.A.P. Crăciunești, unitate subordonată consiliului intercoo- peratist Ungheni. Avem interlocutori pe Gheorghe Ianî, contabilul șef, și Petru Simo, primarul comunei.— Nu stăm prea bine cu campania. ne intimpină primarul.— Ce măsuri ați luat pentru impulsionarea ritmului în vederea recuperării restanțelor.— In fiecare seară facem ședință cu conducerea unităților, analizăm munca și stabilim măsuri pentru a doua zi. Avem însă mașini (tractoare n.n.) insuficiente.Nu contestăm frecvența ori punctualitatea ședințelor. Să vedem care este eficiența lor. Cele două unități aparținătoare comunei au încheiat semănatul loliumului. La Crăciunești din 200 ha planificate pentru orz s-au semănat 57.La ora 11.00 urmînd trașeul unui tractor ce se întorcea de la cîmp ajungem la sediul secției de mecanizare Crăciunești. Din cele 19 tractoare ale secției, 10 sînt în sediu. Iosif Fekete s-a întors de la balotat paie (aceas

tă operație mai trebuie făcută pe 100 ha după spusele interlocutorului) deoarece i s-a rupt „o țeavă" la tractor; Iosif Vere? a venit recent din județul Harghita, unde a ajutat lă recoltat și își pune la punct tractorul. Iosif Harko curăță combina de grîu în vederea recoltării lucer- nei pentru sămință, loan Mali,ga a venit cu mașina de împrăștiat îngrășăminte chimice, plină cu superfosfat, pentru a repara un lanț. Alte patru tractoare nu au mecanizatori. în ziua respectivă nici un tractor nu ara, dbar 5 cu discuri pregăteau patul germinativ pentru orz.Discutăm din nou cu tovarășul primar. „Sintem în perspectivă să angajăm un șef de secție, iar din cele două sate aparținătoare comunei am recrutat șapte tineri pentru a fi trimiși la școala de mecanizatori de la Dumbrăvioara", ne declară.Desigur măsura nu e rea. Dar cum se vor ara în această toamnă cele 700 ha ce trebuie semănate la Crăciunești cu orz și grid. „E bună măsura județului, apreciază interlocutorul, de a cere primarilor, președinților C.A.P., inginerilor și brigadierilor să învețe conducerea tractorului și mașinilor agricole". E bună, zicem și noi dar cum s-a aplicat această măsură la Crăciunești se vede acum.
MIRCEA BORDAfloarea de ase- al tutu- fiecare reglare la i Zoican a brazde „de

Ihl ZOOTEHNIE: 0 sarcină care trebuie îndeplinită lună de lună

Livrarea la fondul de stat

© PE STRĂZI in satul Focșenei. la ora 
8.30, animație deosebită. Bănuiam că sosesc 
din cîmp schimburile prelungite. Grupul de 
oameni, femei și tineri, aștepta insă ma
șina cu butelii. Încercăm un dialog. „Știți, 
ce se intimplă in cimp 7“ Ni se răspunde 
prompt. „Se culeg porumbul, sfecla, floa
rea-soarelui". Mai ales floarea-soarelui, 
adăugăm noi. C.A.P.-ul se află rămas ne
justificat in urma celorlalți...

• LA SEDIU o mulțime de oameni... care 
nu știu ce se-ntimplă. E deja ora 9,00 și 
mașinile n-au sosit. In curte ne intimpină 
președintele unității, Ion Cozma. Dine dis
pus, are tot timpul să ne povestească. În
trebarea noastră, referitoare la oamenii a- 
flați la poarta CAP-ului, ii taie pentru mo
ment entuziasmul. In 10 minute vine ma
șina. Vor pleca la recoltatul florii-soarelui. 
„Bine, adăugăm noi, dar nu se știa de-a- 
seară „Să vedeți, e adevărat, noi, orga
nizarea"... Intr-adevăr, mai ales organizarea.• • © © © © ©

• IN C1MP, in tarlaua „Brăiasca", il gă
sim făcut foc la ora 9,30 pe mecanizatorul 
Nicolae Baraoian. Aștepta de la 7 dimineața 
combinele la recoltatul porumbului. „Eu 
transport cantitatea ce trebuie livrată la 
baza de depozitare". „Și-acum ce faceți ?“ 
„In lipsă de altceva, repar stopul".

Primarul Ion Aldea ajunge la concluzia 
că, deși încă din zorii zilei, cooperatorii des
chiseseră drum celor două combine, ele n-au 
intrat in lan pentru că au așteptat... să li 
se deschidă front de lucru ? !

Un loc principal in preocupările lucrătorilor din agricultura județului Brașov îl constituie livrarea cărnii de bovină, porc, ovine și pasăre la fondul centralizat al statului. De menționat faptul că unitățile I.A.S. și C.A.P. din județ și-au sporit în această lună eforturile, astfel incit graficele pentru livrarea animalelor pentru tăiere către industria alimentară vor fi respectate, asigurîndu-se buna aprovizionare a populației. Se remarcă în mod deosebit efortul I.A.S. Prejmer, I.S.C.I.P. Șerca- ia, C.A.P.-urile Stupini și Hăl- cbiu. al Asociației economice intercoopcratiste Feldioara care și-au realizat și depășit pină la ora actuală cantitatea de carne programată prin grafice cu 10—, 20 tone fiecare, in timp ce C.A.P.-urile din Bod, Prejmer, Teliu, Șinca Veche, Grînari și altele înregistrează nerealizări ce depășesc 6—10 tone.Se știe că la obținerea unor bune rezultate în sectorul zootehnic concură furajarea și îngrijirea atentă a animalelor destinate tăierii, deci spiritul gospodăresc al conducerilor unităților ca și al fiecărui lucrător din acest sector. Această afirmație poate fi susținută de unele cifre reținute din discuția avută cu medicul veterinar Simon Andrei de la C.A.P. Să- cele.In cele 3 trimestre ale anului

în curs am obținut, în aproape toate sectoarele noastre de activitate producția medie anuală din cincinalul trecut, urmînd ca realizările trimestrului patru să constituie depășirea sarcinilor fiecărui an din etapa amintită. Pentru a ajunge la aceste adevărate recorduri au fost necesare nu doar asigurarea unor condiții bune de pășunat și furajare, ci dezvoltarea în fiecare an a bazei materiale existente. Pe lingă cele trei sectoare de bază ? bovjne, porcine, ovine a luat ființă si o fermă de creștere a păsărilor unde numai în cele trei trimestre s-au realizat 32 tone carne de pasăre față de 11 tone cît a fost media anuală a cincinalului trecut.împreună cu medicul veterinar Domnica Bîrsan, șef de fermă, poposim la mai multe puncte de pășunat ale C.A.P. Tărlugeni. Plouă de cîteva zile. Vacile urmează să fie aduse în curînd în cele două grajduri modernizate în această vară. Este un pas înainte pe calea asigurării unor condiții bune de Iernat. Locurile de pășunat sînt situate la distanțe mari de C.A.P. Nu vedem amenajată nici o tabără de vară. Tot efectivul stă în ploaie, așa se face și mulsul manual de către muncitori. Ne explicăm de ce din cel II300 hl. lapte de vacă prevăzute în grafic nu s-a reali

zat încă decît 6 742 hl. Mat aflăm că fertilizarea celor 1 200 ha pășune nu s-a efectuat decît pe 250 ha din lipsa îngrășămintelor. în ciuda acestor condiții, față de planul anual de carne de bovine (63 tone) au fost livrate la fondul de stat pînă în prezent 44 tone, iar la ovine față de planul acestui an 125 tone.In această săptămînă va fi realizată toată cantitatea prevăzută în graficele de livrare pe cele trei trimestre. Pentru perioada de iarnă însă au fost asigurate furaje în proporție de numai 40 la sută urmind ca diferența să fie cumpărată. Deși cele două C.A.P.-uri se confruntă cu unele greutăți organizatorice, iar livrările la fondul de stat al produselor agro- alimentare sînt în bună parte onorate, este cazul să subliniem faptul că încă nu s-au luat toate măsurile necesare, strict gospodărești pentru îngrijirea animalelor, a pășunatu- lui rațional, a asigurării, unor condiții optime de valorificare a bazei furajere.
A. VELEA

dar să ne oprim mai bine a- supra situației actuale a graficului de asimilări.Zilele trecute au început la Fabrica de bere din Cluj-Napoca probele de omologare a unei noi linii complexe de îmbuteliat sțicle cu bere și sucuri, fabricată aici, la „Tehnofrig" Vechile instalații de acest fel aflate în dotarea unităților industriei noastre alimentare au o capacitate de aproximativ 3 000 sticle pe oră. Noua linie

parte ele au apărut ca urmare a acestui fapt. Și tot adevărat este că vina pentru multe din neîmplinirile înregistrate la capitolul asimilări nu o poartă numai colectivul întreprinderii „Tehnofrig", ci și alte citeva colective de muncă, cu care u- nitatea clujeană are relații de colaborare. Așa de pildă întreprinderea „Electroputere" din Craiova a livrat „Tehnofrigu- lui" mai multe motoare electrice, necesare pentru executarea

aflat chiar în incinta întreprinderii „Tehnofrig". „Multe din documentații sînt predate cu intirziere iar alteori nu se a- cordă asistența tehnică necesară — remarca tovatășul inginer Nicolae Prodaniuc, șeful atelierului proiectări tehnologice al ,,'fehnofrigului". Așa de pildă pompele dozatoare, utilaj de mare complexitate, solicitat de mai multe ramuri ale economiei și la export, are încă multe rubrici albe in „certificatul de

o slabă organizare a producției în unele secții. Toate aceste deficiențe au fost prezentate recent consiliului oamenilor muncii din întreprindere și există condiții pentru a fi remediate într-un timp scurt. „A fost întocmit în acest sens — cum avea să ne spună tovarășul Mihai Banciu, inginerul șef al întreprinderii — un program de acțiune. cu măsuri concrete pentru fiecare comunist și utecist în parte. Fiecare reper va fi ur-
La întreprinderea „Tehnofrig" — Cluj-Napoca

RUBRICI ALBE ÎN „CERTIFICATUL 

DE NAȘTERE" AL UNOR PRODUSE NOIdespre cdre vorbeam poate face automat mai multe operații — spălare sticle goale, umplere, capsare, etichetare, ambalare și numărare — iar capacitatea ei este de aproximativ 12 000 sticle, deci de 4 ori mai mare în timp ce consumurile de utilități sînt foarte mici în comparație cu vechiul tip. Iată deci un lucru bun, dar, adăugăm noi, această instalație trebuia omologată încă din luna iunie, fapt ce ar fi permis ca pînă la sfîrșitul anului să se mai fabrice încă 7—8 bucăți, și deci colectivul să înscrie importante beneficii în bilanțul a- cestui an. Așa, însă, după 8 luni de activitate, sarcinile la producția fizică nu sint îndeplinite, nerealizările la producția marfă se ridică la peste 45 milioane lei, producția netă fiind, de asemenea, realizată doar în proporție de 90 la sută.Desigur, aceste restanțe nu se datoresc doar întîrzierilor cu care au fost introduse în fabricați» produsele noi, dar în mare

unor centrifuge de zahăr, cu 9 luni întîrziere, fapt ce a contribuit la întîrzierea asimilării in fabricație a produsului amintit. Tot cu întîrziere. de data aceasta de 3 luni, au trimis la Cluj-Napoca și cei de la „Automatica" București mai multe panouri electrice. De ’notat că valoarea unei singure centrifuge este de peste un milion lei, iar a altor utilaje — pentru care întreprinderea de utilaj chimic și forjă din Rîmnicu Vîlcea nu a matrițat mai multe repere ce trebuiau trimise, conform contractelor, de aproape doi ani de zile — este și mai mare. Deci un milion de ici, unul de dincolo, se „string" în contul păgubitor al restanțelor „Tehno- frigului".Dar ce este și mai rău, la toate aceste greutăți se mai adaugă și cele provocate de institutele de proiectare, respectiv, I.C.P.E.T. — filiala din Cluj-Napoca a acestui institut bucureștean — și I.C.P.I.A.I.F.,

naștere", deoarece I.C.P.E.T. a trimis cu mare întîrziere proiectele. Cu toate eforturile ce se vor face abia dacă va putea fi omologat pînă la sfîrșitul a- nului". în sfîrșit, lista datornicilor, a celor care nu și-au onorat in mod corespunzător obligațiile ce le aveau, de a contribui la introducerea în fabricație și executarea la timp a primelor prototipuri din noile utilaje complexe prevăzute a fi asimilate în acest an la „Tehnofrig" este mult mai lungă. Am greși, însă, dacă nu ne-am opri și asupra multora din deficiențele organizatorice semnalate în ultima vreme în întreprinderea clujeană deficiențe ce iși au partea lor însemnată de contribuție la neajunsurile despre care vorbeam mai sus.Succint, este .vorba, în primul rînd, de o aprovizionare deficitară cu materiale, de nefo- losirea în mod corespunzător a capacităților de producție la scu- lărie, de predarea cu întîrziere în fabricație a unor produse, de

mărit pînă ajunge la montaj, căutîndu-se ca acolo unde este posibil să se execute într-un timp scurt toate piesele necesare asamblării utilajelor restante".Cum o mare responsabilitate în realizarea programului de a- similări revine colectivului secției prelucrări mecanice, unde muncesc peste 360 de uteciști, am stat aici de vorbă cu mai mulți tineri, care au ținut să ne asigure de totala lor participare în următoarele săptămîni Ia acțiunile pe care organizația U.T.C. le-a programat, în vederea recuperării restanțelor la producția fizică. „Trebuie, însă, a subliniat strungarul Viorel Fodor, secretarul organizației U.T.C. din secție, ca toți factorii de răspundere din unitate să- acorde o atenție mai mare bunei colaborări între compartimentele întreprinderii, să se găsească o soluție, care să înlăture actuala stare de' lucruri de la „debitare", unde, unii tineri care rebutea- ză un reper sau altul caută mo-

mentul cînd, lingă rafturile pe care sînt așezate materialele sau alte piese aflate într-un anumit stadiu de prelucrare, nu se află nimeni și iau de aici o piesă ^nouă, aruneînd rebutul. Așa se face că se' contează la montaj pe întreg numărul de suban- samble și cînd colo, trebuie luat totul de la capăt...".La discuție participă și loan Ardeleanu, secretarul comitetului U.T.C. din întreprindere. Sperăm că a reținut aceste lucruri și că, pe lîn«ă acțiunile de muncă patriotică în sprijinul producției ce vor fi organizate în următoarele săptămîni, va găsi soluții și pentru remedierea aspectelor de indisciplină ărătate mai sus. Este cu atît mai necesar acest lucru, cu cît tinerii își pot aduce o mare contribuție la recuperarea restanțelor Ia producția fizică, cît și la „completarea" în cel mai scurt timp a acelor rubrici încă albe din „certificatele de naștere" ale noilor produse.- Cum spuneam, nu este vorba de produse oarecare, ci de utilaje deosebit de importante, unele necesare pentru punerea în funcțiune a noilor obiective economice ce urmează să producă bunuri de consum, altele cerute în diferite ramuri ale economiei — chimie, construcții de mașini, metalurgie, industria medicamentelor, pentru perfecționarea tehnologiilor de fabricație din mai multe unități economice sau la export. Stă în tradiția harnicului colectiv de muncă de la „Tehnofrig" să încheie fiecare an cu rezultate bune și, mai a- les, stă în puterea lui să învingă greutățile pe care le în- tîmpină. Avem în vedere cînd spunem că pot fi îndeplinite sarcinile de plan în întregime, în primul rînd, înaltul nivel de pregătire profesională al cadrelor întreprinderii, pasiunea și dragostea pentru cele mai noi cuceriri ale tehnicii ale tinerilor de. aici, calități dovedite din plin de ei, în numeroase rînduri.
NICOLAE MILITARU
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(Urmare din pag. I)Mai întii trebuie să-I ai. Dar cine il aduce 7 Constructorul sau beneficiarul 7 Așa cum spuneam mai înainte, teoretic, problema e rezolvată. Despre șuruburile aduse în discuția la care asistăm însă nu se putea spune cu precizie în sarcina cui cădeau. Dacă ar fi fost prevăzute în desenele proiectanților, normal ar fi trebuit să le asigure beneficiarul, în desene însă nu au apărut, deci beneficiarul le-a lăsat în grija constructorului. Numai că, nici constructorului nu i s-a precizat în documentație că ar fi nevoie și de 1 000 de șuruburi sau buloane de ancorare. Așa s-a observat aici, tîrziu, după ce au sosit utilajele că zeci de milioane de lei trebuie să mai aștepte în ploaie pînă cînd se vor găsi șuruburile de citeva mii de lei,, pînă cînd beneficiarul va afla o întreprindere dispusă să le fabrice peste sarcina ei de plan și fără repartiție d'in vreo cotă de metal abandonată de altă întreprindere. Se poate spune, în această situație, că vinovat pentru o nouă întîrziere este constructorul 7 Nu. Beneficiarul 7 In cazul strict la care ne-am referit nici el.SOLUȚIILE PROIECTANȚILOR - DATE OPERATIV, LA FAȚA LOCULUI 1Prezența în șantier a cel puțin unui reprezentant al proiectantului este reclamată și de antreprenorul general și de beneficiar ori de cîte ori se aduce

în discuție stadiul foarte tntfr- ziat al investiției. O prezență cu atit mai necesară cu cît această investiție, una din marile investiții de acest fel, se realizează în perimetrul unui combinat din care o mare parte a fost ridicat cu multe decenii în urmă și ca urmare multe scheme ale instalațiilor subterane cărora li se alătură cele noi s-au pierdut. Subteranul pe care lucrează constructorii este deci In mare parte necunoscut. Devierea conductelor față de proiectul inițial, este foarte frecventă și de fiecare dată, pentru aprobări simple ale proiectantului se așteaptă săptămîni de zile, timp în care lucrul stagnează la numeroase obiective. La aceasta se adaugă faptul că chiar amplasarea la suprafață a noilor instalații, printre cele vechi, suferă modificări. Și acum sînt încă estacade care nu au amplasamentul definitivat. Cu toate acestea. Institutul de inginerie tehnologică și proiectări de instalații chimice din Bucureti nu are nici o permanență, atit de necesară aici, la Ploiești, mai necesară decît la oricare altă investiție. „Din București sînt atîția navetiști, că nu-mi dau seama de ca nu a recurs la o astfel de soluție și I.I.T.P.I.C.-ul dacă detașarea unui specialist i-ar deranja prea mult pe proiectanți" găsea de cuviință pe bună dreptate ing. Mircea Popescu, șeful serviciului investiții dîn cadrul combinatului.La Combinatul petrochimic din Teleajen au fost și sînt încă multe neajunsuri care întîrzie intrarea în funcțiune a noilor instalații. Dar, pentru că multe dintre ele pot fi înlăturate prin prezența directă, la fața locului, a proiectantului, ne facem datoria de a lansa apelul constructorilor și beneficiarului și prin intermediul acestor rînduri.
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CUVINTAREA TOVARĂȘULUI
(Urmare din pan- 0Sint serioase, pe rămîneri în urmăTrebuie să primul plan in- a ca- proiectate pen- an. Dacă ne

NICOLAE CEAUSESCU
an. foarte punem trarea în producție păci taților tru acest vom împrăștia din nou la un număr mare de obiective, chiar dacă vom realiza planul valoric în întregime, nu vom pune în producție capacitățile și obiectivele principale. A- ceasta ar crea probleme deosebit de grele pentru activitatea din 1979. Trebuie să luăm toate măsurile, să folosim toate forțele de care dispunem pentru a asigura realizarea și darea în folosință a tuturor obiectivelor prevăzute în acest an.

Este necesar ca ministerele> să-și asume o răspundere mai mare în montarea utilajelor și mașinilor, venind cu forțele lor în ajutorul Ministerului Construcțiilor Industriale — așa cum s-a stabilit astăzi aici. Să facem, totodată, eforturi ca la o serie de mașini să scurtăm durata de montaj. Atrag atenția asupra mașinilor mari. Trebuie lucrat zi și noapte, cu forțele proprii ale întreprinderii, pentru montarea acestora într-o perioadă cît mal scurtă. Ele vor trebui să contribuie încă în trimestrul a- cesta la realizarea utilajelor și pieselor de care avem nevoie. Așa cum am hotărît, pînă la sfîrșitul săptămînii viitoare trebuie stabilite și clarificate toate măsurile ce sa impun pentru realizarea programului de investiții, cu prioritate a programului de intrare în producție a capacităților stabilite.In ce privește situația materialelor de construcții, doresc să insist asupra necesității ca fiecare comitet județean de partid să pună proiec- tanții, inginerii, arhitecții să gîndească și să propună soluții de reducere a cheltuielilor materiale, a consumurilor. Trebuie găsite soluții de construcție care să ducă la consumuri mult reduse de ciment, oțel-beton și alte materiale. Așa cum este stabilit, dealtfel, trebuie să reducem substanțial ponderea construcțiilor metalice, ele putînd fi folosite numai la obiectivele unde nu se pot înlocui — dar și acolo reducîndu-se dimensiunile la strictul necesar. Se construiește încă consumuri mari. Materialelor de împreună cu alte, lucrează la o serie de propuneri care vor fi gata la începutul lui octombrie, de reducere a consumurilor și introducere a unor noi proiecte. în această privință însă în fiecare județ se poate face mai mult — atît în ce privește construcțiile industriale, cît și construcțiile de locuințe și social-culturale 1 Să nu se creadă că această problemă privește numai ministerele de specialitate sau organele de sinteză. Nimeni nu trebuie să spună „așa s-au dat proiectele, așa facem !“. Am întîlnit asemenea fel de a judeca — și consider că el trebuie complet înlăturat.O,altă problemă importantă a activității economice este buna aprovizionare tehnico-mate- rială. Pe ansamblu, chiar în primele 6 luni ale acestui an, am avut o creștere mare a stocurilor — de cîteva miliarde — deși toată 1 urnei ridică probleme legate de aprovizionare. Aceasta înseamnă că dispunem de o bază corespunzătoare de aprovizionare : ne- îndeplinirea planului, fizic la diferite materiale face însă ca, pînă la urmă, să nu putem dispune de materialele de care avem nevoie la un moment dat. în același timp se creează stocuri din alte produse. Pe total producția se realizează, dar unor sectoare li se creează greutăți. în ce privește materiile prime, acestea se asigură în mod corespunzător; nu au fost și nu sînt probleme de a- provizionare cu materii prime — cu excepția unor cazuri legate de buna organizare a muncii, de desfășurarea transportului sau de lipsuri în co

greoi, cu Ministerul Construcții organisme

merțul exterior, în contractarea la timp. Trebuie să asigurăm însă și o bună aprovizionare cu materialele necesare, în conformitate cu planul de producție. O aprovizionare corespunzătoare necesită realizarea tuturor sortimentelor de care avem nevoie în procesul de producție. în această privință răspunderea o au în primul rînd ministerele, dar și Ministerul Aprovizionării și C.S.P.-ul trebuie să fie mult mai exigenți. Printr-o mai judicioasă desfășurare a aprovizionării tehnico-materiale, trei sferturi din problemele ridicate aici ar dispare de la sine. Multe neajunsuri în procesul de producție, inclusiv în privința calității, ar putea fi e- vitate. Iată de ce problema a- provizionării tehnico-materiale în sortimentele de care are nevoie economia noastră națională trebuie să constituie una din preocupările permanente, de zi cu zi, ale tuturor întreprinderilor, ministerelor și organizațiilor de partid.Doresc să atrag, de asemenea, atenția asupra producției pentru export. Avem o rămî- nere în urmă în acest domeniu. în ultimele săptămîni s-a analizat situația pe fiecare minister, cu întreprinderile, șl s-au găsit soluții pentru reducerea simțitoare a nereali- zărilor la export. Ceea ce doresc acum este să atrag atenția că se impun măsuri ferme de realizare a ceea ce s-a stabilit pentru următoarele trei luni. Șarcinile de producție pentru export hotărîte să fie considerate, totodată, ca minime, și să se facă totul pentru găsirea unor resurse suplimentare. Am mai spus, și vreau să repet, că nu consider justă reducerea importului și exportului. Aceasta pare a fi o soluție, dar nu e o soluție economică justă, pentru că duce la greutăți în desfășurarea producției. Să pornim de la faptul că trebuie să realizăm importul de producție — reducînd, desigur, ceea ce nu este necesar și însușind mai rapid utilajele de care avem nevoie — dar și producția integrală pentru export. Dacă în următoarele trei luni va apare posibilitatea realizării unei producții suplimentare, pentru care avem contracte de livrări la export — și care necesită importuri de completare recuperabile prin export — să facem totul în această direcție. Insist încă o dată ca, acționînd energic pentru realizarea programului stabilit, să-l socotim minimum.Pînă la sfîrșitul săptămînii viitoare toate problemele dezbătute aici să fie clarificate, găsindu-se soluțiile cele mai bune și întocmindu-se documente, sub semnătura reprezentanților ministerelor și a primului secretar județean, a conducerilor întreprinderilor și centralelor, astfel încît să nu mai avem apoi nici un fel de discuții.Trebuie să facem totul pentru a realiza cel puțin cantitatea de produse pentru export stabilită aici, menținînd importul prevăzut pentru producție. Orice importuri solicitate suplimentar se pot accepta numai în condițiile unor contracte sigure de export.Este, de asemenea, necesar să acordăm o atenție mult mai mare dezvoltării cooperării în producție cu alte țări. Să mergem de la pensare — milare, fie avînd însă tru ceea ce importăm mijloace de plată prevăzute în contract. Cooperarea în producție este o necesitate imperioasă a dezvoltării economiei noastre și de aceea trebuie să asigurăm extinderea ei.Odată cu măsurile pentru realizarea planului pe următoarele trei • luni, deci pe al treilea an al cincinalului, trebuie să ne ocupăm de pregătirea planului pentru 1979. S-a discutat acest lucru la plenara din vară, nu vreau să mai revin. Atrag numai atenția asupra faptului că există

început spre com- fie cu produse si- cu alte produse — siguranța că pen- avem

să fie proble- trebuie se găsi

mari cantități de produse încă necontractate, în țară și la export. Este necesar ca în cursul lunii octombrie să clarificăm toate problemele legate de planul pe 1979, atît în ce privește contractarea producției cît și aprovizionarea tehnico- materială, așa cum a stabilit plenara Comitetului Central. Comitetul de Stat al Planificării, Ministerul Aprovizionării, ministerele, Consiliul de Miniștri trebuie să acționeze mult mai hotărît pentru aplicarea în întregime a hotărîri- lor plenarei Comitetului Central. Pînă la sfîrșitul lunii octombrie, toate problemele planului pe 1979 trebuie clarificate. Dacă rămîn me în suspensie, ele prezentate pentru a soluții — în nici un caz să nu se intre în anul viitor cu probleme nerezolvate.în ce privește contractele tn țară, practic în cursul lunii viitoare să se încheie toate contractele. Să acționăm, de a- semenea, energic pentru definitivarea contractelor în străinătate, atît în țări socialiste, cît și în celelalte țări, aplicînd măsurile pe care le-am discutat în ultima vreme. Ministerul Comerțului Exterior trebuie să-și îndeplinească atribuțiile stabilite ; el nu trebuie să aibă o atitudine de „îndrumător*'. Acest minister poartă direct răspunderea îndeplinirii în bune condițiuni a exportului și importului. Desigur, a- ceasta nu micșorează cu nimic răspunderea ministerelor producătoare ; alături de Ministerul Comerțului Exterior, ele răspund de contractarea și realizarea producției de export. De asemenea, aceasta nu diminuează răspunderea Comitetului de Stat al Planificării, care trebuie să urmărească, pe ansamblu, modul cum se realizează planul la toți indicatorii și, îndeplinindu-și întocmai misiunea încredințată, să intervină operativ în rezolva rea problemelor.în ce privește problemele a- griculturii, așa cum am subliniat și la recenta teleconferin- ță, trebuie să acționăm cu toată hotărîrea pentru strînge-
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rea la timp a producției. Timpul nu ne permite să așteptăm, să stăm liniștiți. în zonele mai reci porumbul trebuie lăsat însă pe cîmp pînă va a- junge la maturitate, chiar dacă va cădea bruma. De asemenea, legumele, atîta timp cît nu există pericol de brumă, trebuie lăsate să se coacă pentru a putea prelungi aprovizionarea populației cu produse proaspete, și pentru a asigura astfel o recoltă mai mare. Trebuie să declanșăm o mobilizare generală pentru strînge- rea la timp a recoltei. Atrag atenția că trebuie să folosim în întregime mijloacele mecanizate pentru culegerea porumbului și a celorlalte culturi. Vom urgenta extinderea mecanizării muncilor agricole, înțelegînd că atît la porumb cît și la toate celelalte culturi trebuie să mergem hotărît spre recoltarea integrală mecanizată.Este necesar să se acorde, de asemenea, cea mai mare a- tenție predării produselor la fondul de stat, tn ce privește domeniul animalier, pe lîngă măsurile de sporire a efectivelor, despre care s-a discutat — și nu vreau să mă mai o- presc la ele —, trebuie acționat pentru asigurarea cărnii necesare fondului central în vederea unei bune aprovizionări a populației. La fel se pune problema pentru toate produsele animaliere.S-a discutat despre măsurile impuse de pregătirea recoltei anului viitor. Pe primul plan stau acum însămînțările și trebuie să facem totul pentru ca, pînă cel mai tîrziu la 15 octombrie, acestea să fie terminate. Să asigurăm lucrări de calitate și densitatea corespunzătoare, pentru a pune bazele unei recolte bune de grîu și orz în anul viitor. Condițiile, pînă acum, sint bune, mult mai bune decît acum un an. Avem deci posibilitatea de a asigura o recoltă ridicată în anul viitor și trebuie șă facem totul în această direcție.Este necesar să ne ocupăm mult mai terenului toare. Să serios de pregătirea pentru recolta vii- se urmărească rea-

lizarea arăturilor adînci, asigurarea îngrășămintelor, înfăptuirea tuturor măsurilor stabilite. Să asigurăm și să- mînța corespunzătoare, pentru a nu ne mai întîlni cu deficiențele apărute în acest an. Desigur, vom mai discuta despre agricultură, de aceea mă refer acum foarte succint la aceste probleme. Să acționăm cu mai multă hotărîre și în pomicultură și viticultură, pentru realizarea programelor stabilite.Privitor la pregătirea planului pe 1979 și 1980, atît în industrie, cît și în agricultură, trebuie să facem totul în vederea realizării programelor ce fac parte integrantă din planul cincinal.Este necesar să dăm mai multă atenție problemelor transportului. S-au discutat aici unele aspecte ; consider că, față de mijloacele pe care le avem, nu se justifică în nici un fel greutățile pe care mai întîmpinăm astăzi transporturi. Să folosim judicios toate mijloacele transport, să asigurăm lor funcționare! principala răspundere în acest sensTransporturilor, care are încă multe de făcut, în primul rînd în ce privește optimizarea și evitarea transporturilor Inutile. Putem reduce transportul a milioane de tone de materiale de construcții, produse agricole și alte produse, printr-o bună organizare și raio- nare a transporturilor. Avem mijloace auto atît la Ministerul Transporturilor, cît și la alte ministere ; ele trebuie folosite mai bine, complet, pentru a asigura satisfacerea în mod corespunzător a necesităților economiei.Am lăsat la urmă problema realizării planului de locuințe. Trebuie să spun că în aproape toate județele există serioase rămînerl în urmă. în toate județele există o cerere mare de locuințe. De ceea, consider că trebuie să se acționeze cu toată hotărîrea pentru mobilizarea forțelor de care dispunem în vederea înfăptuirii programului 

le în mai de buna Desigur, revine Ministerului

a-

de locuințe, lăsînd la o parte alte obiective social-culturale— în afară de școli și cămine— care mai pot fi amînate. Să luăm toate măsurile pentru pregătirea temeinică a realizării programului de construcții de locuințe pentru anul viitor, care trebuie să se desfășoare în condiții mult mai bune decît în acest an.Să acordăm, de asemenea, mai multă atenție măsurilor pentru buna aprovizionare a populației în perioada de toamnă și iarnă. Producțiile pe care le avem, chiar dacă nu sînt la nivelul planificat, asigură satisfacerea cerințelor de consum. Vom trimite în curînd județelor planul de a- provizionare ; garanția îndeplinirii sale este predarea tuturor produselor la fondul de stat. Insist încă o dată asupra acestui lucru și cer să se ia toate măsurile pentru păstrarea corespunzătoare a produselor, pentru buna desfășurare a aprovizionării populației tn cursul iernii. Există toate condițiile ca să nu se ivească nici un fel de greutăți în a- ceastă privință.tn vederea asigurării unei bune activități — atît în industrie cît și în agricultură, în transporturi, în celelalte domenii economice — trebuie să acționăm cu toată hotărîrea pentru aplicarea măsurilor stabilite de plenara din martie cu privire la autocondu- cere și autogestiune. După cum se știe, începînd cu 1 ianuarie 1979 vom trece pretutindeni la producția netă, a- plicînd în viață hotărîrile plenarei în toate domeniile. Rog să se acorde toată atenția stabilirii măsurilor necesare în acest scop, sporind răspunderea întreprinderilor, centralelor, ministerelor, a fiecărei unități economico-sociale desfășurarea activității producție, asigurînd maximum de rezultate, cea mai înaltă eficiență.Este necesar să se acorde mai multă atenție activității consiliilor oamenilor muncii care au, în această privință, răspunderi sporite față de trecut. Să li se acorde tot spri

în de

jinul necesar, pentru a-și putea îndeplini cît mai bine a- tribuțiile importante ce le revin ; șă se apeleze tot mai mult Ia participarea maselor de oameni ai muncii atît în adoptarea deciziilor cît și în exercitarea controlului înfăptuirii în viață a măsurilor stabilite de partid.Toate acestea impun, de a- semenea, creșterea răspunderii organizațiilor de partid din toate unitățile, a activului de partid, a comitetelor județene de partid. Problemele discutate astăzi reflectă pînă la urmă activitatea organizațiilor de partid, a comitetelor orășenești și județene de partid — atît în ceea ce este bun, cît și în ceea ce este negativ în economia noastră. Nu mă refer în mod special la părțile bune din activitatea organizațiilor de partid, pentru că tot ceea ce s-a realizat în dezvoltarea noastră este și rezultatul nemijlocit al muncii comuniștilor, al organelor și organizațiilor de partid. în același timp și deficientele și neajunsurile reflectă lipsuri ale organizațiilor de partid, ale comuniștilor, ale comitetelor noastre orășenești și județene. Desigur, acestea oglindesc și lipsurile din activitatea ministerelor, a Consiliului de Miniștri, a organelor executive ale Comitetului Central. a aparatului Comitetului Central. Iată de ce este necesar să acționăm cu mai multă hotărîre pentru îmbunătățirea activității de partid, pentru întărirea spiritului de răspundere al comuniștilor, al tuturor organelor și organizațiilor noastre de partid, indiferent în ce domenii își desfășoară activitatea. Afirmarea rolului conducător al partidului trebuie să se reflecte ’n felul în care organizațiile de partid soluționează problemele complexe ale construcției socialiste, ale dezvoltării în ritm înalt a economiei noastre. a întregii societăți.Este evident, aceasta presupune și îmbunătățirea activității consiliilor populare, cărora le revin mari răspunderi, a sindicatelor, a organizațiilor tineretului, a celorlalte orga-

sociale, acordăm activi tă- Subli-

în anul vii- am analizat activității Va avea specială cu în vor
organi-
tuturor 
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nizații obștești. Sub conducerea organizațiilor de partid, acestea trebuie să acționeze mai ferm pentru îndeplinirea, fiecare în domeniul său de activitate, a atribuțiunilor și răspunderilor ce Ie au. Toate a- ceste organizații sînt părtașe atît la ceea ce se realizează bun, cît și la lipsuri, purtînd răspunderea pentru deficiențele ce apar în întreaga activitate. Ceea ce am discutat pînă acum privește deopotrivă pe comuniști, precum și conducerile organizațiilor de masă ; fiecare trebuie să tragă concluziile corespunzătoare și să acționeze pentru a contribui, sub conducerea organizațiilor de partid, la ridicarea pe o treaptă superioară a activității economice șiEste necesar să mai multă atenție și ții politico-educative, niind importanta ridicării calificării oamenilor muncii, nu trebuie să pierdem din vedere problema ridicării nivelului lor politic și ideologic, a dezvoltării conștiinței socialiste. Acesta este un factor deosebit de important pentru creșterea gradului de răspundere atît a activului nostru, a cadrelor de partid și de stat, cît și a tuturor oamenilor muncii în realizarea sarcinilor de plan în acest an, cît și tor și în 1980. Nu acum problemele politico-ideologice. loc o consfătuire secretarii cu propaganda care problemele acestea fi analizate aprofundat, ținînd seama că și în această privință trebuie să aducem unele îmbunătățiri, perfecționînd întreaga activitate politico-edu- cativă a organelor și zațiilor de partid.Pentru înfăptuirea măsurilor de realizare nului pe acest an și pe următorii doi ani ai cincinalului, a hotărîrilor Congresului al XI- lea, a prevederilor Programului partidului, a hotărîrilor Conferinței Naționale, trebuie să acționăm cu mai multă hotărîre și fermitate, îmbunătățind activitatea în meniile. Să punem plan realizarea în bune condițiuni a la nivelul calitativ stabilit.Dispunem în această privință de tot ce este necesar. Realizările pe care le-am obținut în decursul a doi ani și nouă luni din acest cincinal demonstrează că avem forța materială și tehnică, precum și forța de muncă și de creație necesare pentru îndeplinirea întregului program da dezvoltare a patriei noastre. Depinde numai și numai de felul cum vom lucra. Eu sînt convins că toate organizațiile noastre de part: ’, comitetele județene, ministerele, comuniștii, cadrele noastre de partid și de stat din toate domeniile vor face totul pentru a lichida cît mai grabnic lipsurile și a asigura desfășurarea în cît mai bune condițiuni a întregii noastre activități.Reamintesc faptul că Clujul candidează în acest an la Steaua de aur dacă va ocupa tot locul I — și, după cîte cunosc, e un candidat foarte serios. în următorii doi ani așteptăm ca și alte județe să se afirme, să nu se mulțumească cu locul II, III, cu mențiuni sau cu nimic. Aș dori ca a- ceastă întrecere a organizațiilor județene de partid, a comuniștilor, a tuturor oamenilor muncii, pentru un loc de frunte în activitatea industrială și agricolă, să constituie un îndemn la o mobilizare și mai largă a forțelor pentru desfășurarea în cît mai bune condițiuni a activității de realizare a planului.Vă urez succes și vă rog să transmiteți comuniștilor, turor oamenilor muncii județele dumneavoastră rea de victorii tot mai în realizarea planului, munca de înflorire co-socială continuă a noastre, de edificare a societății socialiste multilateral dezvoltate pe pămîntul României. (Aplauze puternice. îndelungate).

toate dope primul cele mal producției, și tehnic

t.u- din ura- mari îneconomi- patriei

• o • • • e • ® o • ® • • ® • ®
Industria județului Dîmbovița Angajamentul

raportează 
planuluiOamenii muncii din întreprinderile industriale ale județului Dîmbovița au realizat cu 3 zile mai devreme planul pe 9 luni livrind in plus economiei naționale 6 000 tone cărbune, 12 000 tone oțel aliat și înalt a- liat, 7 000 tone laminate finite pline din oțel, aparataj electric de joasă tensiune în valoare de 28 milioane lei, 15 instalații de foraj. 12 strunguri paralele, 10 000 tone ciment, 650 tone lacuri și vopsele și alte produse.Aceste rezultate,, se spune în telegrama adresată C.C, al

îndeplmirea 
pe 9 luniP.C.R., tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, de Comitetul județean de' partid, confirmă forța politică a organelor șl organizațiilor noastre de partid, hotărîrea tuturor acționa pentrusarcinilor actualului cincinal, a programului suplimentar de dezvoltare economico-socială a patriei, a hotărîrilor Congresului al XI-lea și ale Conferinței Naționale ale partidului.

fermă a comuniștilor, a oamenilor muncii de a cu înaltă răspundere înfăptuirea neabătută a

colectivului noii întreprinderi 
de tricotaje de la HunedoaraDupă cum s-a anunțat, zilele trecute, la Hunedoara, a intrat în funcțiune o întreprindere de tricotaje, dotată cu utilaje moderne, tn marea lor majoritate realizate de Industria constructoare de mașini,unitate, in care vor lucra te 1 200 de angajate, fiice de siderurgiști, tori și mineri, vafază finală, 2 milioane de tricotaje pe an.în telegrama pe care vul de oameni ai

I — XV ■ ■*
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noastră Noua pes-soții șl construc- produce, tn articolecolecti-mun-

cit din noua întreprindere au adresat-o tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, secretar generai al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, se spune :Cu stimă și respect, vă asigurăm, mult Iubite și stimate tovarășe Nicolae Ceaușescu, că personalul muncitor al acestei noi unități va depune tot efortul pentru transpunerea în viață a sarcinilor ce ne revin din documentele Congresului al XI-lea și Conferinței Naționale ale partiduluL

Hotărîte de a fi tn primele rînduri pentru făurirea societății socialiste multilateral dezvoltate in patria noastră, vă transmitem, din această nouă si modernă platformă industrială, multă muncă fericite o vețirășa Elena Ceaușescu in orașul nostru, să vă raportăm că ne-am îndeplinit cu cinste angajamentul de a înfăptui politica partidului, indicațiile date de dumneavoastră.

sănătate și putere de și vom fi deosebit de ca, în viitoarea vizită ce face împreună cu tova-

ATINGEREA PARAMETRILOR TEHNICO-ECONOMICl PROIECTAȚIMuncitori operatori, maiștri și Ingineri de la unitatea de îngrășăminte complexe a Combinatului chimic Azomureș din Tg. Mureș raportează atingerea parametrilor tehnico-economici proiectați.în prezent, această modernă instalație, proiectată și realizată in întregime in țară, produce 8 sortimente de îngrășăminte complexe pe bază de azot, fosfor și potasiu. De asemenea, valorifi- cînd unele produse secundare, colectivul unității a realizat pri-

mele cantități de amendamente pentru agricultură.De menționat că muncitorii unității au produs de la începutul anului peste planul la zi o cantitate de îngrășăminte complexe suficientă pentru fertilizarea a mai mult de 120 000 ha teren.BUNURI DE LARG CONSUM PRIN VALORIFICAREA RESURSELOR LOCALEPe lingă cantitățile sporite < mărfuri puse la dispoziția populației prin unitățile de desfacere, cooperația de consum desfășoară o intensă activitate pentru reali-
de

zarea de bunuri de larg consum, prin valorificarea resurselor locale. Astfel, în cursul acestui an, unitățile de producție din acest sector au realizat un mare număr de produse noi : garnituri și piese de mobilă, corpuri de Iluminat, tricotaje de mină, țesături. cusături, împletituri, articole din piele, metal și sticlă și multe alte bunuri care îmbogățesc fondul de mărfuri al rețelei comerciale. Ca urmare, întreprinderile comerciale au contractat cu unitățile de producție ale cooperației de consum, pentru anul viitor, un volum de asemenea produse a căror valoare se ridică la mai mult de 540 milioane lei.
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MATERIALISMUL DIALECTIC
piatra unghiulară a ateismului

Unul din elementele cele mai caracteristice epocii noastre il constituie desfășurarea impetuoasă a revoluției tehnico-șliin- țifice. Marea explozie informațională la care asistăm, extraordinarele rezultate dobindite în sfera tehnicii, prin aplicarea cercetărilor științifice in cele mai diferite domenii conferă activității umane, poziției omului în univers dimensiunile unui efort creator fără precedent în istorie, posibilitatea pătrunderii tot mai mult in tainele naturii, asigurind condițiile ameliorării permanente a condiției umane. In lumea de astăzi știința a devenit din ce în ce mai mult un factor puternic al modelării gindirii omului. ,Pe pianul concepției despre filozofice, cuceririle actuale valoarea adevărurilor fundamentate de materialismul dialectic, punînd mai acut necesitatea unei viziuni ateiste, raționale, asupra locului omului in lume, a destinului său, oferindu-i argumen-
și acțiuniilume și viața, al semnificațiilor ale științei confirmă pe deplin

tele respingerii oricăror mentalități mistice, obscurantiste, despre el însuși și lumea înconjurătoare, despre condiția și menirea lui. Cu atit mai mult cu cît astăzi unii teoreticieni burghezi încearcă să reediteze vechi și compromise teorii, răstălmăcind cuceririle științei contemporane, in vederea susținerii unor poziții ideologice cărora examenul experienței istorice le refuză temeinicia și valabilitatea, dovedindu-le false și străine adevăratului rost al omului în lume.In acest context, ziarul nostru își propune să publice o suită de opinii ale unor oameni de știință, solicitați fiind să prezinte tinerilor cititori cîteva din cele mai însemnate cuceriri ale •cercetărilor din domeniile lor de specialitate, precum și concluziile filozofice care se desprind din analiza lor. Astăzi publicăm opiniile prof. univ. dr. doc. Grațian Cioflica, geolog, și asistentului univ. Angheluță Vădineanu, biolog.
Nelimitata putere de cunoaștereOarecum paradoxal, dar perfect explicabil, în momentul de față cele mai numeroase informații despre originea, evoluția și structura Terrei sînt obținute prin studierea spațiului extraterestru. Această stare de lucruri se datorează progreselor deosebite înregistrate de astronomie. în urma utilizării tele- scoapelor de mari dimensiuni, care favorizează măsurătorile în interiorul galaxiilor și a folosirii vehiculelor circumterestre care au permis culegerea de informații științifice referitoare atît la spațiul înconjurător al pămîntului, cît și la spațiul cosmic.O preocupare majoră în a- cest domeniu este dată de cunoașterea alcătuirii chimice, mineralogice si petrografice a planetelor. Rocile recoltate, de exemplu, de pe suprafața lunii, au arătat că ele sint asemănătoare bazaltelor de pe pămînt. Au fost identificate majoritatea elementelor din rocile Terrei și descoperite minerale noi, cum ar fi armalcolittul. Din aceste studii se deduce ideea unității

Grațian Cioflica, geolog

proceselor fizice, chimice și deci „geologice" care au contribuit la geneza componenților sistemului solar. O altă concluzie care se desprinde din investigațiile efectuate pe astfel de roci se referă la cronometria absolută. obținîndu-se virste cuprinse între 1,5 și 4.6 miliarde de ani. Or, cum aceste date sint apropiate de vîrstele absolute determinate pe cele mai vechi roci ale crustei terestre (3,4 miliarde ani) și pe meteorite (pină la 4,5 miliarde ani), se reconfirmă ideea unității de vîrstă a proceselor fundamentale care au generat sistemul solar.în ceea ce privește cunoașterea interiorului pămîntului trebuie să arăt că, pină în prezent, din cei 6 371 km cît are raza globului, puterea de observație directă a omului a pătruns pînă la 8 000 m — cel mai adine foraj. Informații indirecte, pentru adincimi mai mari, s-au obținut de către geofizică

manifestarea la scara maprin studii privind fenomenelor fizice teriei terestre.Sigur că unul din subiectele prioritare ale geologiei îl constituie studiul stării inițiale a pămîntului. în această chestiune există două modele : unul arată că evoluția Terrei a pornit de la o fază inițială fierbinte, celălalt că a pornit de la o fază inițială rece. în ambele modele, însă, rolul decisiv, se recunoaște, l-a avut forța gravitației, datorită căreia materia s-a condensat și distribuit după greutate specifică, în pături din ce in ce mai dense, de la suprafață spre centrul planetei.Ce concluzii să pot trage din aceste rezultate științifice cu privire la pămîntul pe care trăim și sistemul solar, din care facem parte ? O primă idee ar fi aceea a creșterii puterii de cunoaștere a omului. Apoi, se dovedește o dată -în plus că procesele geologice au un caracter

pur natural, obiectiv, fără nici un fel de intervenție obscură a unor forțe inexplicabile punct de vedere rațional și confirmate de experimentul ințitic. Facerea lumii este și simplu o speculație care nu are nimic a face cu știința, cu cunoașterea. Astăzi, nici un om de știință nu își poște exercita rolul fără a se situa pe pozițiile materialismului dialectic, res- pingînd legendele mistice, obscurantiste.Ca oameni care trăim în secolul XX trebuie să trăim cu certitudinea capacității demonstrate de a stăpini natura, de a o înțelege, fără nici un apel la forțe extranaturale, la imaginații și concepții fideiste care nu constituie altceva decît un obstacol în calea omului spre sine însuși și lumea în care trăiește, un obstacol care grevează negativ împlinirea destinului său, satisfacerea cerințelor progresului existenței lui materiale , și afirmării moral- spirituale a esenței lui. '

din ne- ști- pur

Argumentele decisive ale experimentelor științificeAstăzi se vorbește tot mai insistent, și pe bună dreptate, despre revoluția în biologie, a- ceastă știință fiind cotată printre avanposturile cuceririlor cunoașterii în momentul actual. Investigațiile întreprinse pentru adîncirea studiului fenomenului vieții invederează faptul că întreaga materie vie este organizată. că dispune de o unitate organizatorică meii orice sistem biologic este alcătuit din elemente componente care reprezintă ele insele un subsistem. Această concepție, cu valoare metodologică, care și-a făcut în totalitate locul în activitatea biologilor de pretutindeni, confirmă una din tezele fundamentale ale materialismului dialectic cu privire la structura internă a materiei în genere, și a materiei vii în particular. Pe baza aplicării acestei metodologii sistemice s-au obținut rezultate deosebite, unele dintre ele făcînd epocă.Fără să intru în detalii strictă specialitate, doresc amintesc in această ordine

Angheluță Vădineanu, biolog

de să de

idei citeva repere esențiale ale preocupărilor și rezultatelor din domeniul biologic. Aș aminti, de pildă, descifrarea mecanismului de cuplare a transportului de electroni cu fosfori- larea (la nivelul mitocondriei și al cloroplastului) care reprezintă sursa energetică pentru activitatea celulei vii. A- ceastă descoperire se adaugă ca un argument prețios pentru demonstrarea unității materiei vii, arătînd că sistemele moleculare sînt similare, atît . la celulele animale, cît și la bacterii și celule vegetale.O altă cucerire, de dată foarte recentă, se referă la ideea că evoluția prebiologică a fost supusă unui proces de selecție în care factorul selectiv a fost sursa de energie solară disponibilă. Astfel se explică evoluția chimică a materiei fără vigță către primele ansamble macro- moleculare ce caracterizează în-

tr-o formă incipientă modelele biologice așa cum le știm astăzi, în sfîrșit, incă o referință directă la cercetările biologice actuale. Este vorba despre obținerea prin folosirea unor factori mutageni la nivelul substratului informației genetice a unor noi linii sau tulpini de bacterii capabile să sintetizeze anumite substanțe utile omului (vezi cazul obținerea plante șiAceste filozofic dezvoltarea legică fără nici o intervenție creați o- nistă și finalistă. Este un adevăr definitiv cucerit că selecția naturală ca factor primordial al evoluției este orientată de relațiile interspecifice din cadrul sistemelor de nivel biocenotic, Iar orice sistem biologic func-

antibioticelor) precum și a numeroase soiuri de animale.cuceriri spiritul au ca mesaj • evoluționist, a lumii vii,

ționează In sensul asigurării integralității sistemului superior a cărui parte este. Fenomenul vieții are ca finalitate propria sa conservare, fără nici o predestinare, potrivit legităților naturale, ale evoluției, pe care experimentul științific, cercetarea ne permit să le cunoaștem mereu mai bine.Astăzi, știința biologică, alături de celelalte științe ale naturii, respinge în întregime, fără nici un ' ' fideiste, diteze obscure, o dată ziua creației divine și pină astăzi. Materia vie se dezvoltă prin ea însăși, comportă un caracter unitar, omul reușind în tot mai mare măsură să-i cunoască secretele, spre folosul său.

echivoc, teoriile. fixiste, care încearcă să acre- ideea unei forțe vitale ce ar fi generat viața, pentru totdeauna, din

Opinii consemnate de
TRAIAN GANJU

SĂ DISCUTĂM DESPRE TINEREȚE. EDUCAȚIE' RĂSPUNDERI

Un pas și încă un pas

Mutica folk — un gen care 
cucerește aplauze

Ansamblul artistic

PRIMEȘTE NOI MEMBRI IN COLECTIVELE SALE ARTISTICE• CORUL MIXT (soprane, altiste, tenori, bați)• CORUL DE CAMERA „PRELUDIU*• GRUPUL FOLCLORIC „CUNUNA CARPAȚI- LOR" (dansatoare, dansatori, soliști vocali,' instrumentiști)• GRUPUL DE TEATRU „EVENIMENT"• STUDIOUL DE MUZICA UȘOARA Șl MUZICA FOLKînscrierile și verificarea posibilităților de interpretare vor avea loc în zilele de 4, 5 și 6 octombrie 1978, între orele 20,00, la sediul blului - stradaberg, nr. 19, sectorul 6, telefon; 16 21 14- 15 43 26.
17,00— ansam- Guten-

Pot participa : tineri din întreprinderile și instituțiile Capitalei, elevi, stu- denți, artiști amatori formațiile cluburilor selor de cultură I reștene.
i din și ca- bucu-
orga-Repetițiile se vor niza pe grupe specializate (începători și avansați), conduse de instructori cu o inaltă pregătire.

Priorități, ceriințe de fond care prîvescprezetța șTifetivitatea |
organizațiilor U.l -C. în cadrut Festivalului națibnăij,Cîiifardâ^ României*

CASA DE CULTURĂ
locul de întâlnire, de formare

și educare a tinerilor„Nu este un lucru nou afirmația că fiecare oraș își are un specific al său și că activitatea casei de cultură trebuie structurată în funcție de acest specific — ne spunea Grigore Radu Stoenescu, directorul Casei de cultură din Rimnicu Sărat. In ceea ce ne privește, două sint elementele principale în funcție de care ne-am alcătuit programul : primul, că din liniștit și cam bătrinesc oraș patriarhal, Rimnicu Sărat tinde să devină o adevărată cetate industrială, că întinerește în fiecare zi, o- dată cu miile de tineri veniți să construiască noul oraș, să muncească și să trăiască în ei. Al doilea, că sintem principala instituție culturală a locului și că, 7_‘“ z?~zzz. ;;.I.i sarcini de educația cultural- Deci, am

loc unde „inginerii, tehnicienii orașului, tinerii sosiți de pe alte meleaguri ale țării pentru a pune umărul la ridicarea industrială a orașului, se întîl- nesc pentru a vorbi despre munca lor, despre invențiile și inovațiile lor, despre aportul lor în creația tehnico-științifi- fică, dar și despre politica internațională a partidului nostru, despre artă, muzică, frumusețile patriei". „Ceea ce ne atrage îndeosebi aici — ne destăinuia inginerul Constantin Cireașă,
RIMNICU SĂRATprin urmare, ne revin mare răspundere in poiitico-ideologieă și artistică a cetățenilor, conceput astfel activitatea incit casa de cultură să devină locul predilect de intîlnire, de educare și formare a tinerilor".Intr-adevăr, și o simplă privire aruncată asupra acțiunilor trecute în program certifică a- tenția organizatorilor față de tinerii orașului : clubul tineretului (cu întilniri în fiecare sim- bătă), acela al tinărului specialist (reuniuni săptămînale, joia), microclubul tinerelor fete (miercurea), cel al elevilor (marțea). Sigur, denumirile a- teștă mai întîi o intenție, rămî- nind ca manifestările înscrise, realizate să o valorifice practic.Bogăția și diversitatea planurilor din ultimul timp, încercarea, de cele mai multe ori reușită, de a îmbina discutarea unor teme generale de educație politică, economică, ateist- științifică, artistică cu cele specifice muncii și vieții, preocupărilor tinerilor din Rîmnicu Sărat, dorința — materializată — de a concepe programe re- creativ-distractive cu priză la tineri au făcut ca mai în toate zilele săptămînii casa de cultură să devină de-a dreptul neîncăpătoare. Muncitorul Dima Dumitru, vorbindu-ne despre felul cum se desfășoară întîlnirile „clubului tineretului" insista asupra diversității tematice. „Această varietate este îmbinată și cu o mare diversitate de modalități — dezbateri, mese rotunde, simpozioane, întrebări și răspunsuri — de prezentare a ci. Am avut posibilitatea să stăm de vorbă, să a- flătn lucruri extrem de interesante de Ia oameni de prestigiu ai vieții politico-economice și social-culturale din orașul nostru". Alți interlocutori au găsit că reluarea, în cadrul aceleiași întilniri, a temei dezbătute teoretic pe un plan artistic de către membrii cenaclului, ai grupului folk dă un plus de a- tractivitate serii.In ultima vreme, tinde să capete un adevărat renume Clubul tinărului specialist, conceput, așa cum ne spunea me- todista Marieta Budescu, Ca un

nostru vreș ca do
reai 
in
să

este In primul rînd posibilitatea creată de conducerea casei de cultură de a ne alcătui singuri programul. Fiecare întîlni- re este pregătită cu minuțiozitate de noi, iar tema sau temele discutate sint rezultatul, vada interesului pentru ele. Amvențiile, inovațiile noastre nu constituie numai sîmbu- rele unor discuții „închise". De aceea ne-am propus să facem o vitrină și mai apoi o expoziție a creației noastre tehnico-știin- țifice. De idei nu ducem lipsă, iar casa de cultură ne-a creat, cu adevărat, o atmosferă propice realizării lor practice".Poate că această împărțire a activității Casei de cultură din

Rîmnicu Sărat pe grupuri sau microgrupuri ar putea părea, la prima vedere, a fărîmița, a secționa prea mult planul general de acțiune. Lucrurile nu stau însă așa, din cel puțin două motive. Mai întîi, pentru că însăși distribuția spațiului de care dispune instituția — săli destul de mici, la parter funcționînd, încă, cinematograful — obligă la întruniri cu un număr nu prea mare de oameni ; apoi, pentru că întîlnirile diverselor cluburi nu sînt ținute „cu ușile Închise", pentru cîțiva „prieteni ai casei" ci atît prin deschiderea tematicii, cit și prin felul organizării se adresează tuturor tinerilor orașului. Totodată, este demn de observat că temele abordate la întîlnirile diverselor cluburi nu se suprapun ci se completează, urmărind a cuprinde o arie cit mai largă de interes. Pe de altă parte, aici au loc și manifestări cu caracter general. Cenaclul „Poesis", cu rezultate dintre cele mai frumoase (căruia ziarul nostru îi va dedica un spațiu aparte), sau serile cultural-distractivă sint exemple dintre cele mal la-nde- mînă. Prin întreaga sa activitate, Casa de cultură din Rîmnicu Sărat a reușit să focalizeze viața spirituală a orașului, contribuind 1ntr-un Înalt grad la educarea politico-ideologică, cetățenească, culturală, artistică a tineretului. .
MIRUNA IONESCU

PRO ȘI CONTRA
O anticipare a istoriei 

literaturii române pentru copiiO carte care constituie un eveniment editorial este densa și riguroasa Bibliografie de literatură română pentru copii publicată de Editura Ion Creangă. Lipsa antecedentelor, caracterul izolat al surselor, dificultatea sistematizării unui material vast transformau realizarea unei asemenea lucrări intr-un vis temerar. Sînt greutăți care le-a învins,

După ce t-a făcut formele de 
încadrare, funcționarul s-a ridi
cat de la birou și i-a spus :

— Hai să-ți arăt unde ai să 
lucrezi.

Jean Profiroiu, care cu cîteva 
zile înainte absolvise școala pro
fesională și avea încă psihologia 
unui elev intimidat de profe
sor, l-a urmat cu inima strînsă • 
de emoție. Așa se explică de ce 
în momentul cind a ajuns la a- 
telierul de bobinare și a fost 
prezentat lui Ion Stănescu, s-a 
fistîcit cu totul și n-a mai scos 
un cuvint.

Ion Stănescu era (și este) unul 
dintre cei mai buni muncitori 
ai Întreprinderii de utilaj petro
lier și reparații Teleajen. Are o 
vechime neîntreruptă in muncă 
de treizeci și trej de ani — lu
crează, deci, aici dinainte de 
nașterea lui Jean Profiroiu — 
astfel incit l-a privit pe noul-ve- 
nit cu oarecare neîncredere șl, 
pentru început, i-a dat să taie 
cu foarfecă un carton de izolare.

Jean Profiroiu s-a apucat, tă
cut, de treabă. Dar a doua zi 
și-a învins timiditatea 
„recitat" pe nerăsuflate 
pregătită de acasă :

— Dați-mi și mie 
motor !

I s-a dat. Desigur, 
mare convingere, dar

. Și tinărul și-a pus in joc toată 
priceperea și energia pentru a 
demonstra că știe pe ce se ba
zează cind își asumă o asemenea 
obligație. Motorul a fost gata la 
termenul fixat.

Apoi, dțipă cîteva săptămîni, 
Ion Stănescu a trebuit să plece 
pentru citva timp din întreprin
dere și se căuta un om care să-l 
înlocuiască.

— Nu-i nevoie, a intervenit 
prompt Jean Profiroiu, răspund 
eu ! Și astfel, vreme de o lună 
buna funcționare a celor peste 
două mii de motoare electrice 
care pun în mișcare utilajele u- 
zinei a depins de un singur om.

La întoarcere, lui Ion Stănescu 
nu-i venea să creadă : tinărul 
se descurcase ca un muncitor in 
vîrstă, experimentat.

Intr-o zi, un strungar l-a vi
zitat pe noul bobinator în ate
lier și i-a spus că ar avea ne
voie, pentru o lucrare specială, 
de un motor cu turație mai 
mică decît a celor obișnuite.

— Ți-l fac, l-a asigurat Jean 
Profiroiu. Și imediat după a- 
ceea a desenat o sthemă cu 
care s-a prezentat la inginerul 
Luca Zamfir.

și și-a 
replica

să ■fac un

fără prea 
i s-a dat.

— Cred c-o să meargă, l-a în
curajat inginerul. Construiește-l. 
Și dacă- totuși n-o să meargă, îl 
plătim amindoi.

Motorul a funcționat, de la 
primele încercări.

S-ar mai putea relata multe 
secvențe din biografia profesio
nală a lui Jean Profiroiu care 
dovedesc ce forță reprezintă dorința permanentă de a progresa, depășind cu tenacitate difi
cultățile de orice natură și in- 
vățind din mers, cu ardoare, tot 
ce trebuie învățat.

I-am invitat și pe alți tineri de 
la I.U.P.R.T., la o discuție pe 
această temă. Dar și ei au prefe
rat ca, în locul oricărei teore
tizări, să evoce situații trăite. 
Vasile Ivănoiu, cel mai tinăr 
„fiu de onoare -al uzinei", își a- 
duce aminte cît de greu i-a ve
nit la început, cind abia termi
nase școala profesională, să în
vețe să lucreze pe o mașină de 
rectificat roți dințate. De ce ? 
Pentru că în perioada cind își 
făcuse practica, ,',titularul" aces
tei mașini se purtase distant și 
evitase in mod sistematic să-i 
dea vreo explicație. Atunci a 
înțeles Vasile Ivănoiu, pentru 
toată viața, că voința de-a te 
perfecționa și de-a te afirma în 
profesia aleasă, chiar dacă pre
supune un spirit competitiv, nu 
trebuie confundată cu o cursă 
solitară, cu o izolare egoistă de 
cei din jur. Tocmai de aceea, în 
momentul cind el însuși a fost 
pus în situația de a avea un „u- 
cenic" — trebuia să plece în ar
mată și urma să fie înlocuit 
temporar de către un strungar 
care nu mai lucrase la mașina 
de rectificat —, Vasile Ivănoiu 
l-a inițiat cu pasiune și priete
nie in cele mai greu accesibile 
secrete ale meseriei de rectifi
cator.

Spiritul acesta de echipă Va
sile Ivănoiu l-a învățat, poate, 
încă din familie, alături de cei 
șapte frați ai săi. Dar și mai si
gur este că in mod conștient și 
l-a însușit aici, în uzină, unde 
a înțeles că un muncitor, oricit 
de înzestrat, nu-și poate desă- 
vîrși pregătirea, nu poate face 
un pas și încă un pas înainte 
decît umăr la umăr cu tovarășii 
săi de muncă.

Andrian Prisecariu, unul din
tre cei mai „nerăbdători" tineri 
în materie de ridicare a califi
cării, a pierdut, cîndva, patru 
ani din cauză că tatăl său, un 
om simplu și bine intenționat, 
dar avind despre muncă o idee 
depășită de multă vreme, l-a

„sfătuit" în momentul absolvirii 
școlii generale :

— Ce să mai înveți de acum 
îpainte ? Voinic ești, sănătos 
ești , ai să muncești și tu cu 
brațele, că așa am făcut și eu 
o viață întreagă și nu mi-a mers 
rău.

La cei paisprezece ani ai săi, 
obișnuit să se supună fără co
mentarii autorității paterne, An
drian Prisecariu a acceptat, deși 
la școală fusese premiant, și, 
mai tîrziu, întilnindu-se dumini
cile cu ceilalți băieți din sat, se 
jena că n-are și el o meserie. 
Patru ani au trecut deci astfel, 
nu în afara muncii, dar, oricum, 
in spațiul unei înțelegeri rudi-, 
mentare a ei. Intr-un tîrziu, sub 
presiunea argumentelor pe care 
i le aducea însăși realitatea, tî- 
nărul a îndrăznit să ia pe cont 
propriu schimbarea modului de 
viață. N-a fost deloc ușor. 
A trebuit să se înscrie, fără ști
rea tatălui, la o școală de șoferi, 
iar cind acesta, în cele din urmă 
a aflat adevărul, a trebuit să 
facă față, cu demnitate și răb
dare, supărării lui. ■ Cu timpul, 
Andrian Prisecariu și-a dat sea
ma că meseria aceasta, aleasă 
in grabă, ca un fel de salvare, 
nu i se potrivea și a învățat inCă 
una : de forjor. Apoi s-a inserts 
la cursurile serale ale Liceului 
industrial de petrol din Telea- 
jen, pe care îl absolvă anul vi
itor. A învățat cu dirzenie. Con
tinuă să învețe. Și aceasta pen
tru că nu poate uita faptul că, 
la un moment dat, 
mul generației sale.

Urmind exemplul 
cei doi frați ai săi, 
nică, au venit și 
profesii „de viitor". Primul s-a 
înscris la un curs de strungărie. 
Al doilea, la Liceul industrial de 
electrotehnică. Însuși tatăl lor 
gindește acum altfel. Se mîn- 
drește cu ei, acolo, în sat, unde 
le aștepată scrisorile pline întot
deauna de vești importante.

Toți tinerii prezentați mai sus, 
deși au pășit de puțină vreme în 
viață, au realizat deja cite ceva, 
și-au configurat o identitate. Cu 
toate acestea, ei continuă să 
descopere și să folosească noi 
posibilități de afirmare. Și a- 
ceasta pentru că nu consideră 
nici o izbîndă un scop în sine, ci 
doar un punct de plecare pentru 
noi și noi izbînzi. Așa cum un 
pas nu înseamnă, în fond, decît 
o premisă pentru încă un pas, 
și încă unul...

pierduse rit-

lui Andrian, 
Petre și Fă- 
ei să învețe

ALEX. ȘTEFANESCU

Complexul meșteșugăresc al Cooperativei „Avintul"

pe printr-o muncă tenace, Viniciu Gafița, autorul acestui ghid ce se oferă în egală măsură cercetătorului, dar și beneficiarilor direcți : reprezentanții celei mai tinere generații.„Dicționarul" lui Viniciu Gafița nu se limitează doar ia simpla consemnare neutrală a titlurilor. Un amplu și extrem de documentat studiu introductiv reface cu argumente solide evoluția a- cestui tip de literatură în România. Relevînd tradiția lui îndelungată — consacrată de condeie numeroase și prestigioase, cercetătorul infirmă astfel supoziții pripite, diletante referitoare la pretinsa lipsă de vocație a scriitorului român pentru această literatură. Ceea ce conferă un interes aparte incursiunii sale prin relieful românesc al literaturii pentru copii este și creionarea unor succinte, dar percutante portrete ale reprezentanților genului. De Ia pionierii Grigore Fleșoianu

și I.M. Rîureanu, șirul exemplificărilor însumează succesiv pe Alecsandri, Eminescu, Caragiale, Ispirescu, Coșbuc, Sadoveanu, Arghezi, dar și pe Cezar Petrescu, foarte popularul N. Batzaria, Radu Tudoran, C. Chiriță, Nina Ca- sian, Octav Pancu Iași, Cos- tache Anton ș.a., Viniciu Ga- fița urmărind atunci cind e cazul și pulsul revistelor de profil. Cîteva incitante repere pentru o „poetică" a literaturii pentru copii sint propuse in paginile finale ale studiului, file în care cercetătorului i se substituie un critic degajat, cu aptitudinea privirii sintetice.Elogiind cum se cuvine munca acestui pasionat solitar, aș avea și două observații privitoare la indexarea propriu-zisă. N-ar fi fost oare necesară și menționarea ilustratorilor de cărți pentru copii, știut fiind faptul că multe dintre ele evidențiază un tulburător sincretism ? Mă gîndesc apoi că s-ar fi impus șl consemnarea titlului originar, atunci cind e vorba de volume apărute initial în alte limbi decit cea română. Sînt, se înțelege, simple sugestii pentru o ediție ulterioară a acestei cărți în care putem vedea o meritorie anticipare a istoriei literaturii române pentru copil.
I. ADAM
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PROGRAMUL I
12,00 Telex. 12,05 Roman-foile- 

ton: „Putere fără glorie". Relua
rea episodului 5. 13,00 Curs de 
limbă spaniolă. 13.25 Muzică dis
tractivă. 14,05 Documentar-artls- 
tic: „Canolștli pe rîu de munte". 
Producție a studiourilor canadie
ne. 15,00 Stadion. Selecțiunl din 
competițiile sportive interne și in
ternaționale. 16,30 Agenda cultu
rală. 17,15 Clubul tineretului la 
Băneasa. Ediție realizată cu par
ticiparea tinerilor poeți șl inter- 
preți amatori, membri ai clubu
rilor tineretului din București. 
18,13 Septembrie 1978 — cronica 
evenimentelor politice interne și 
internaționale. 18,35 Antologia fil
mului pentru copii și tineret. 19.30 
Telejurnal. 20.00 Teleenclclopedia. 
20.45 Film serial: ..Om bogat, om 
sărac". Episodul 16. 21.35 Intîlnire 
cu satira și umorul. 22.10 Tele
jurnal. 22,20 Campionatul mondial 
de volei masculin. Turneul final 
— selecțiunl înregistrate de la 
Roma.

PROGRAMUL I
15,55 Telex. 16,00 Emisiune 

limba germană. 19,00 
de creație de clntece . .
19,20 1001 de seri. 19,30 Telejur
nal. 19,30 Panoramic. 20.20 Ro- 
man-folleton : „Putere fără glo
rie" — episodul 6. 21,10 Mal aveți 
o întrebare 7 Somnul și visele. 
21,40 Melodii pentru toate vîrste
le. 22,00 Cadran mondial. 22,20 Te
lejurnal.

în
Concursul 
ostășești.

SÂPTĂMÎM

țle. 17,40 Clntece și jocuri popu
lare din Țara Oașului. 17,55 Tele- 
cronlca pentru pionieri. 18,10 Tra
gerea pronoexpres. 13,20 Căsuța 
poștală TV. 18,45 Festivalul na
țional „Cîntarea Ro'mânlei". 19,20 
1001 de seri. 19,30 Telejurnal. 19,50 
Noi, femeile ! 20,20 Concursul de 
creație de clntece ostășești. 20,45 
Teleclnemateca : „Lungul drum". 
Premieră, pe țară — producție a 
studiourilor americane. In distri
buție : Art Carney, EUen Burstyn, 
Geraldine Fitzgerald. Pentru in
terpretarea rolului principal, ac
torul Art Carney a primit premiul 
Oscar. 22.25 TAejurnal.

JOI, 5 OCTOMBRIE

30 septembrie-6 octombrie
MARȚI, 3 OCTOMBRIE

DUMINICA, 1 OCTOMBRIE

PROGRAMUL I
8,00 Gimnastica la 

8,15 Tot înainte ! 9.10 
trlei. 9.20 Film serial 
pil : „Cărțile junglei"
6. 9.45 Pentru căminul dv. 10.00 
Viața satului. 11,45 Bucuriile mu
zicii. 12,30 De strajă patriei. 13,00 
Telex. 13.05 Album duminical. 
Ora veselă. 14.00 Woody, ciocăni- 
toarea buclucașă" — desene ani
mate. 16,00 Fotbal : Dlnamo Bucu
rești — Corvinul Hunedoara (di
vizia A) — repriza a II-a. 16,50 
Concursul de creație de clntece 
ostășești : „Te apăr și te clnt, pa
tria mea" — ediția a IV-a 1978. 
17.30 Film serial : „Linia maritimă 
Onedin" — episodul 58. 18,20 R.P. 
Chineză — popas
reportaj. 18.50
19.00 Telejurnal.
gie
20,50 Film artistic :
din insulă". Premieră TV — pro
ducție a studiourilor din R. P. 
Chineză. 22,25 Telejurnal. 22,35 Fi
nala Campionatului mondial de 
volei masculin. Selecțiunl înregis
trate de la Roma.

domlqlllu. 
Șoimii pa- 
pentru co- 
— episodul

— ediția a IV-a 1978.

artistică :

la lang Chu — 
1001

19.20
Gala

„Millțiencele

de seri. 
Antolo- 
copiilor.

PROGRAMUL I
9,00 Teleșcoală. 10,00 Antologia 

filmului pentru copii șl tineret : 
Anii de aur ai comediei. 10,55 In 
alb și negru: „Karlno" (IV). 11,45 
Muzică ușoară. 12,00 Telex. 16,00 
Telex. 16,05 Teleșcoală. 16,35 Curs 
de limbă engleză. 17,05 La volan 
— emisiune pentru conducătorii 
auto. 17,20 Documentar TV. 17,40 
Melodii populare. 18.00 Tribuna 
TV. 18,20 Concursul de creație de 
cîntece ostășești. 18,50 Lecții TV 
pentru lucrătorii din agricultură.
19.20 1001 de seri. 19,30 Telejur
nal. 19,50 Anchetă TV. 20,30 sea
ră de teatru : „O viață furată" de 
Bosse Andersson. Premieră pe 
țară — producție a Televiziunii 
Suedeze. 21,55 Publicitate. 22,00 
Muzeul colecțiilor de artă. Azi, 
colecția prof. Garabet Avachlan.
22.20 Telejurnal.

PROGRAMUL I
16,00 Telex. 16,05 Teleșcoală. 

16.35 Curs de limbă rusă. 17,05 
Pentru timpul dv. liber, vă reco
mandăm... 17,20 Consultații juridi
ce. 17,40 Cetatea oamenilor. 18,00 
Concursul de creație de cîntece 
ostășești. 18.30 Seara Televiziunii 
din R.D. Germană. 19,05 Film se
rial pentru copil : „Slndbad ma
rinarul" — episodul 9. 19.30 Tele
jurnal. 19,50 La ordinea zilei in e- 
conomie. 20,00 Ora tineretului. 
20,50 Seara Televiziunii din R. D. 
Germană. Film artistic : 
la Weimar" 
diourllor din 
Lili Palmer, 
Rolf Ludwig 
jurnal.

,,Lotte
— o producție a stu- 

R.D. Germană. Cu :
Martin Hellberg, 

și alții. 22,30 Tele-

VINERI, 6 OCTOMBRIE

MIERCURI, 4 OCTOMBRIE

PROGRAMUL I
9,00 Teleșcoală. 10,00 Șoimii pa

triei. 10,10 Antena vă aparține — 
spectacol prezentat de județul 
Tulcea. 11,10 Tribuna TV. (relua
re). ^11,30 Artiști români contem
porani. 12.00 Telex. 16,00 Telex. 
16,05 Teleșcoală. 16,35 Curs de lim
bă germană. 17,05 Din țările so
cialiste. 17,15 Atenție la... neaten-

PROGRAMUL I
9,00 Teleșcoală. 10,00 Teleclne

mateca (reluare). 11,40 Corespon
denții județeni transmit... 
Telex. 16,00 Telex. 16,05 
lă. 16,30 Curs de limbă 
17,00 Emisiune in limba 
19,00 Rezultatele tragerii 
Festivalul național ______
României". Participare de masă la 
creația tehnico-știlnțifică. 19,20 ’ 
1001 de seri, 19.30 Telejurnal. 19,50 
Prim-plan : Trei oameni de pe 
Valea Mocăhlței. 20,20 Film artis
tic : „Logodnic pentru Anna". 
Premieră TV — producție a stu
diourilor grecești. Cu : Anna Va- 
yena, Smara Veakl. Film premiat 
la Festivalul de la Salonic, 1973. 
21,30 Concursul de creație de cîn
tece ostășești. 21,50 Personajul re
voluției socialiste — eroul prozei 
românești actuale (I). Dezbatere. 
22,20 Telejurnal.

11,50 
Teleșcoa- 
franceză. 
germană, 
loto. 19,05 
„Cîntarea

O poetică a.,.Prin intermediul Editurii muzicale a fost pusă în circulație o lucrare, ca să zic așa, bizară. Apărută sub forma unei cărți de 7 coli de tipar și 2 915 exemplare, gira- de un redactor, pregătită un tehnoredactor, lucrarea pricina se cheamă Emines- și liedul românesc, avind autor pe Adriana Peicu- Moldovan. împărțită în 7 capitole, cu un index selectiv al compozitorilor români care au semnat lieduri pe versurile lui Eminescu și cu o „Bibliografie", lucrarea nu are nici caracterul unei simple cercetări privind o contribuție fie la istoria muzicii, fie la istoria literară, dar are nici caracterul unei crări de specialitate. Este hibrid saturat nu numai locuri comune, dar și trist prin modul în care autoarea înțelege poezia eminesciană.Ca să fim mai expliciți, A- driana Peicu-Moldovan nu înțelege nimic din poezia e- minesciană, folosindu-se de citate pentru a insăiia pagină după pagină. Este mai mult decît evident că autoarea nici n-a avut curiozitatea să cerceteze o bibliografie mai serioasă, mulțumindu-se cu informații decupate din cartea Iui Petru Vintilă „Eminescu — un roman cronologic", cu pedestre articole de popularizare din ziare cu circulație redusă sau cu prefețe. Intr-un loc este citat și manualul de „Literatură română" (Ia pag. 22). Mlmînd științific, autoarea uneori numărul foii scris, ceea ce te poate duce cu gindul că ar fi fost cercetat, dar, respectivul citat este preluat din loan Massof (citat la subsol).Un prim capitol se intitulează O poetică a liedului. în accepția lui cea mai cunoscută termenul de poetică indică un ansamblu de reguli privind tehnica (literaturii sau muzicii, a liedului in cazul de față). Dar capitolul nici nu amintește, nici nu-și propune așa ceva, titlul fiind ales

diletantismului

tă de cu cu ca

nu lu-un de

stilul Indică manu-

poate pentru „sonoritatea** lui, ci se ocupă de înșiruiri de locuri comune privind sincretismul artelor în propoziții ca acestea : „aceste două arte prietene (e vorba de muzică șl poezie — n.n.) se întregesc, se corectează, se a- jung din urmă și uneori se și contrazic" (pag. 9). Un alt capitol, al treilea, Întitulat Universul poetic eminescian este Ioc nu numai al diletantismului afișat cu zburdălnicie de autoare, dar și al desfășurării unor afirmații pe care le credeam demult depășite sau chiar uitate : „Și cu toate acestea nu rare sint momentele cind iluziile spulberate ale poetului îl duc pe pantele pesimismului. La a- ceasta au contribuit mult excesiva sensibilitate, lipsa de voință ce îl opreau de a reacționa treaz la mizeriile vieții." Dealtfel autoarea pare a uita ce afirmă intr-un loc și scrie cu seninătate In alt Ioc contrariul. Iată două mostre: „Și pe deasupra acestor delimitări întreaga creație poartă amprenta filosofiei lui Schopenhauer" (pag. 23) șl „Eminescu n-a fost un pesimist ca Lenau și Schopenhauer" (pag. 97).Nu știm cărui scop inițial l-a fost destinată lucrarea, dar apariția ei publică este hazardată. Plină do afirmații ce stirnesc ilaritatea, lipsită de o temeinică șl onestă cercetare științifică, cu un limbaj critic necontrolat (o adevărată „beție de cuvinte") din care oferim spre edificare cîteva mostre : „Sunetul de bucium pe dealuri este tot un ecou venit din vremea în care Mihai se afla încă In universul sonor al satului natal" (pag. 25) ; „Dincolo de unele imagini melancolice, chiar tragice, Eminescu a descris cu mult farmec natura" (pag. 97), lucrarea Eminescu și liedul românesc este, pentru cei ce iubesc muzica și poezia, un prilej de tristețe.
CONSTANTIN STAN
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TELEGRAMETovarășul NICOLAE CEAUȘESCU, secretar general al Partidului Comunist Român, a trimis tovarășului POL POT, secretarul Comi- tciuiui Central al Partidului Comunist din Kampuchia, următoarea telegramă :în numele Comitetului Central a’ Partidului Comunist Român, al comuniștilor, al întregului popor român și al meu personal, vă adresez dumneavoastră, tuturor comuniștilor, poporului kampuchian prieten calde felicitări și cordiale salutări tovărășești, cu prilejul celei de-a 18-a aniversări a creării Partidului Comunist din Kampuchia.Comuniștii, întregul popor român urmăresc cu viu interes activitatea pe care o desfășoară poporul kampuchian, sub conducerea Partidului Comunist din Kampuchia, pentru făurirea vieții sale noi, libere, pentru înfăptuirea obiectivelor noii etape istorice de dezvoltare a țării, de reconstrucție și propășire economictj-socială, pentru construirea socialismului in patria sa.Convorbirile avute și înțelegerile la care am ajuns în cursul vizitei în Kampuchia Democrată, Tratatul de prietenie și colaborare semnat împreună, stimate tovarășe Pol Pot, vor stimula și mai mult dezvoltarea relațiilor de prietenie, colaborare și solidaritate frățească dintre partidele și țările noastre, în interesul ambelor popoare, al cauzei generale a socialișmului și păcii.Cu prilejul aniversării partidului, vă urez din toată inima, dumneavoastră, tuturor comuniștilor, întregului popor kampuchian succes deplin în înfăptuirea obiectivelor noii etape istorice pe care o parcurgeți, în reconstrucția țării și edificarea socialismului.

TOVARĂȘA HINA CEAUSESCU
a primit pe rectorul Institutului politehnic din Londra centrală

A

întîlnirea prietenească dintre 
reprezentanți ai tineretului din România

Președintele Republicii Socialiste România, NICOLAE CEAUȘESCU, a trimis președintelui Republicii Botswana, SERETSE KHAMA, următoarea telegramă :Cu prilejul celei de-a XII-a aniversări a proclamării independenței de stat, vă adresez calde felicitări, urări de sănătate și fericire personală, de pace și prosperitate poporului Botswanei.Exprim convingerea că raporturile prietenești care există între țările noastre se vor dezvolta în viitor spre binele popoarelor român și botswanez, al păcii, colaborării internaționale și stabilirii unei noi ordini economice și politice internaționale.

Vineri, 29 septembrie, tovarășa academician doctor inginer Elena Ceaușescu. director general al Institutului central de chimie, a primit pe profesorul Colin Adamson, rectorul Institutului politehnic din Londra centrală, cu soția. Marjory Janet Adamson.La primire a participat tovarășul Ion Ursu, președintele Consiliului Național pentruȘtiință și Tehnologie.Rectorul Institutului politehnic din Londra centrală — veche și renumită instituție de invățămînt britanic, care aconferit tovarășei ElenaCeaușescu. în timpul vizitei în Marea Britanie, titlul de „profesor Honoris Causa", acordat pentru prima dată unei personalități științifice din străinătate, expresie a înaltei aprecieri ca om de știință pe plan internațional — a arătat că îi face o deosebită plăcere să se reîn-

tîlnească cu tovarășa Elena Ceaușescu și a mulțumit pentru posibilitatea oferită de a vizita din nou România, de a cunoaște direct o serie de realizări în domeniul dezvoltării învățămîn- tului și științei românești. Totodată. oaspetele a transmis tovarășei Elena Ceaușescu un salut cordial din partea membrilor Consiliului profesoral al institutului.în cadrul întrevederii, desfășurată într-o ambianță cordială, prietenească, s-a procedat la un schimb de păreri privind organizarea învățămîntului, cercetării științifice și tehnologice în România și Marea Britanie. în acest context, s-au subliniat cu satisfacție bunele relații de colaborare statornicite intre politehnica Londrei centrale Și instituțiile de invățămint superior din țara noastră, contactele tot mai largi dintre cadrele didactice și oamenii de știință din

cele două țări, care se înscriu in cursul ascedent al colaborării româno-britanice în domeniile economic, tehnic, științific, cultural, in alte sectoare de interes reciproc. Totodată, a fost manifestată dorința de a dezvolta în continuare conlucrarea dintre profesorii și oamenii de știință români și britanici, apre- ciindu-se că aceasta servește progresului științei în cele două țări. întăririi legăturilor de piĂetenie dintre România și Marea Britanie, cauzei păcii și colaborării internaționale.După întrevedere, rectorul Institutului politehnic din Londra centrală și soția au vizitat expoziția din incinta Institutului central de chimie, care reunește produse reprezentative realizate pe baza tehnologiilor elaborate de specialiștii unităților componente ale Institutului-

si ai tineretului din R. 0. Germană
3

RECEPȚIE CU PRILEJUL ANIVERSARII PROCLAMĂRII R. P. CHINEZE

Președintele Republicii Socialiste România, NICOLAE CEAUȘESCU, a trimis președintelui Republicii Cipru, SPYROS KYPRIANOU, următoarea telegramă :Aniversarea Zilei naționale a Republicii Cipru îmi oferă plăcutul prilej de a vă adresa, în numele poporului român și al meu personal, sincere felicitări și cele mai bune urări de fericire personală, de progres și prosperitate pentru poporul cipriot.Folosesc această ocazie pentru a-mi exprima convingerea că relațiile dintre țările noastre vor cunoaște o dezvoltare continuă în folosul ambelor popoare, al înțelegerii și colaborării internaționale.Președintele Republicii Socialiste România, NICOLAE CEAUȘESCU, a primit din partea președintelui Juntei Militare de Guvernămînt a Republicii Honduras, POLICARPO PAZ GARCIA, următoarea telegramă :Vă mulțumesc, în numele poporului și Guvernului Republicii Honduras, pentru amabilul mesaj de felicitare adresat cu prilejul sărbătorii naționale.Reînnoiesc Excelenței Voastre expresia considerațiunii mele celei mai înalte.
Primiri la primul ministru al guvernului

Cu prilejul celei de-a XXIX-a aniversări a proclamării Republicii Populare Chineze, ambasadorul acestei țări la București, Li Tin-ciuan, a oferit vineri o recepție.Au participat tovarășii Emil Bobu, membru al Comitetului Politic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R., vicepreședinte al Consiliului de Stat, Gheorghe Oprea, membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim viceprim-ministru al guvernului, Ion Dincă, membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim secretar al Comitetului municipal București al P.C.R., primarul general al Capitalei, Vasile Mușat, secretar al C.C. al P.C.R.,. Aneta Spornic, vicepreședinte al Marii Adunări

Naționale. Eugen Jebeleanu, vicepreședinte al Consiliului Național al Frontului Unității Socialiste, Neculai Agachi, Traian Dudaș, Mihail Florescu, Eugen Proca, miniștri, Ion Popescu- Puțuri, președintele Asociației de prietenie româno-chineză, șefi și adjuncți de șefi de secție ja C.C. al P.C.R., reprezentanți ai conducerii Ministerului Afacerilor Externe, Ministerului Apărării Naționale, Consiliului Culturii și Educației Socialiste, Consiliului Central al U.G.S.R., Consiliului Național al Femeilor, Centrului național pentru promovarea prieteniei și colaborării cu alte popoare, ai altor instituții centrale, organizații de masă și obștești, activiști de partid și de stat, repre

zentanți ai vieții cultural-artis- tice și științifice, generali și ofițeri superiori, ziariști.Au fost prezenți. de asemenea. membrii delegației Ministerului Finanțelor din R.P. Chineză, condusă de Cian Gin-fu, ministru, alți oaspeți chinezi aflați în țara noastră.Au luat jTarte, de asemenea, șefi de misiuni diplomatice acreditați la București, alți membri ai corpului diplomatic.în timpul recepției, care s-a desfășurat într-o atmosferă de caldă prietenie, tovarășii din conducerea de partid și de stat s-au întreținut cordial cu ambasadorul R.P. Chineze, cu membri ai ambasadei.
Spectacol de gală oferit de Ansamblul „Pekin" din R. P. Chineză

Primul ministru al Guvernului Republicii Socialiste România, tovarășul Manea Mănescu, a primit vineri, succesiv, pe Marwan Dudin, ambasadorul Regatului Hașemit al Iordaniei,
și pe Delfin R. Garcia, ambasadorul Republicii Filipine la București, în vizită protocolară de prezentare.întrevederile au decurs într-o atmosferă cordială.Vineri la amiază, Academia Republicii Socialiste România, Ministerul Educației și învățământului și Societatea de științe filologice au organizat în Capitală o ședință festivă de sărbătorire a academicianului Iorgu Iordan cu prilejul împlinirii vîrstei de 90 de ani.

culturale cu străinătatea, a avut loc, vineri după-amiază, o manifestare culturală consacrată Zilei Naționale a Republicii Cipru.
La Casa de cultură a Institutului român pentru relațiile
• • ® • ® •

Vineri a sosit în Capitală, Mohamed Osman Elawad, noul ambasador extraordinar și plenipotențiar al Republicii Democratice Sudan în Republica Socialistă România.
• ® • • •

Sub auspiciile Consiliului Culturii și Educației Socialiste, vineri seara a avut loc la Opera Română din București un spectacol de gală susținut de Ansamblul de cîntece și dansuri „Pekin" din R. P. Chineză, care întreprinde un turneu în țara noastră, în cadrul planului de colaborare culturală.La spectacol au asistat tovarășii Ion Dincă, membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim-secretar al Comitetului municipal București al P.C.R., Dumitru Popescu, membru al Comitetului Politic Executiv. secretar al C.C. al P.C.R., Miu Dobrescu, membru supleant al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., președintele Consiliului Culturii și Educației Socialiste, Ion Po- pescu-Puțuri, președintele Aso

ciației de prietenie româno- chineze, Constantin Oancea, adjunct al ministrului afacerilor externe, Radu Enache, secretar al C.C. al U.T.C., reprezentanți ai unor instituții centrale și organizații obștești, personalități ale vieții noastre culturale, un numeros public.Erau prezenți Li Titi-ciuan, ambasadorul R. P. Chineze la București, alți șefi de misiuni diplomatice acreditați in țara noastră, membri ai corpului diplomatic.Ansamblul „Pekin", colectiv tînăr, alcătuit din absolvenți ai școlilor de artă și din artiști distinși în cadrtil mișcării de amatori, au oferit un bogat program de cîntece și dansuri care au evocat, cu mare forță expresivă, aspecte din lupta poporului chinez pentru libertate, pen

tru făurirea unei vieți prospere și fericite, punînd, totodată, în valoare tradițiile milenare ale culturii și artei acestei țări, în semn de profundă prietenie față de poporul nostru, solii artei din R.P. Chineză au inclus în repertoriul lor și cunoscute melodii populare românești.Spectacolul — o reușită ma- • nifestare artistică — s-a bucurat de mult succes. Varietatea și bogăția programului prezentat, măiestria interpretativă a artiștilor chinezi au fost răsplătite -cu îndelungi aplauze, în final membrilor ansamblului fiindu-le oferite flori.în continuarea turneului, artiștii chinezi vor mai da spectacole la Slobozia, Tg. Mureș, Cluj-Napoca, Baia Mare, Satu Mare, Sibiu.

La Brașov, s-a încheiat vineri schimbul de experiență pe probleme privind educarea comunistă, prin muncă, a tinerei generații și promovarea progresului tehnico-științific, desfășurat in cadrul întâlnirii prietenești dintre reprezentanți ai tinexe- . tului din România și ai tineretului din R.D. Germană. Timp de două zile, participanții au dezbătut o largă arie tematică, au prezentat aspecte semnifica

tive ale activității celor două organizații de tineret — Uniunea Tineretului Comunist și Tineretul Liber German (F.D.J.)— în acest domeniu. Rfeliefîndu-se însemnătatea deosebită a procesului de formare a profilului comunist al tînărului, în contextul edificării noii orînduiri socialiste, s-a evidențiat locul central pe care il deține, în acest sens, educarea prin muncă a tinerei generații. Schimbul de experien

Pe cîțsva quadrați

ță s-a desfășurat sub semnul interesului profund al partici- panților față de problematica a- bordată, a prilejuit un dialog viu, deschis, reprezentînd o contribuție concretă la realizarea unei mai bune cunoașteri reciproce, la dezvoltarea relațiilor de prietenie și cooperare.în timpul vizitei efectuate la Universitatea din Brașov, oaspeților le-au fost prezentate preocupările actuale ale studenților din acest centru universitar pentru aplicarea în viață a politicii partidului și statului nostru în domeniul educației, pentru transpunerea in fapte a indicațiilor tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, privind perfecționarea continuă a învățămîntului, dezvoltarea sa pe coordonatele integrării cu cercetarea științifică și producția. întîlnirea a constituit un nou prilej de a se da expresie sentimentelor de caldă prietenie care îi leagă pe tinerii din România și R.D. Germană, dorinței de a dezvolta, în continuare, raporturile de colaborare dintre U.T.C. și F.D.J.în aceeași zi, membrii ansamblului artistic al F.D.J. s-au întilnit cu colective artistice ale tineretului din județul Brașov, evidențiate în cadrul Festivalului național „Cîntarea României".Au fost vizitate obiective so- cial-culturale din județul Brașov.întîlnirea prietenească dintre reprezentanți ai tineretului din România și R.D. Germană continuă.
Corespondențe

în concurs

K. Sebastian, Huși : 
„Din motive bine înte
meiate nu pot să vă spun 
numele întreg. Vă scriu 
această scrisoare pentru 
a vă cere părerea și une
le sfaturi într-o proble
mă de dragoste. Am cu
noscut o fată. E normal, 
fiecare băiat cunoaște o 
fată. Era în primăvara 
anului 1977, am cunoscu
t-o la o cofetărie. Nu mai 
țin minte cum, adică nu 
vreau să dau amănunte. 
E de ajuns dacă vă voi 
spune că în scurt timp 
m-am îndrăgostit de ea și că aceleași sentimente 
le nutrea și ea față de 
mine. Ne simțeam foarte 
bine împreună. De aceea, 
nu după mult timp a ac
ceptat să se căsătorească 
cu mine. Au cunoscut-o 
părinții mei, le-a plăcut 
fata, fiind potrivită cu 
firea mea. Am fost invi
tat să-i cunosc și eu pă
rinții, oameni modești, 
gospodari. Atunci am 
aflat că familia lor era 
de credință catolică 
Acest lucru nu m-a afec
tat cu nimic, nu cred in 
nici un mit, nu practic 
nici un cult. Părinții ei s-au opus categoric aces
tei căsătorii, eu fiind con
siderat ortodox. Nici ea 
nu crede în astfel de „a- 
partenențe" dar fiind sin
gura lor fiică trebuia să 
le facă voia. Am discutat 
cu părinții ei, am încer
cat să le explic că religia 
este o minciună, că sa- 
vanții, oamenii de știință 
au dovedit acest lucru. 
Mi-au propus să trec la 
religia lor, pentru a mă 
putea căsători cu fata lor. 
Mi-au interzis să mai mă

întilnesc cu ea și făceau 
tot posibilul ca aceste in- 
tîlniri să nu mai aibă loc. 
Am discutat cu ea, dar, 
cu toate că mă iubea 
foarte mult, mi-a zis că 
nu poate ieși din cuvin- 
tul părinților. După mai 
multe săptămini am con
vins-o să plece cu mine, 
să-și părăsească casa pă
rintească. Dar in ziua ho- 
tărîtă pentru așa zisa fu
gă mi-a spus că s-a gin- 
dit foarte bine și nu-și 
poate părăsi mama bol
navă. Toate încercările 
mele de a o convinge au 
fost in zadar. Nu după 
mult timp am fost deta
șat cu serviciul la sute 
de km de ea. Am cores
pondat, toate scrisorile ei 
terminîndu-se cu rugă
mintea de a trece la re
ligia ei, dacă asta nu con
tează pentru mine. Să nu 
mă înțelegeți greșit, nu 
din încăpățînare sau pen
tru că aș avea altă cre
dință nu vreau să cedez. 
Sînt proaspăt primit în 
rindurile P.C.R. : cum 
m-ar privi ceilalți mem
bri aflind acest lucru 2 
După citeva luni m-am 
întors in orașul meu na
tal, m-am întilnit cu ea, 
aceeași „ea", cu aceleași 
pretenții, deși mă iubea 
la fel de mult. Sint foar
te încurcat, nu știu cum 
să procedez. Spuneți-mi, 
cum aș putea să o con
ving pe ea, pe părinții 
ei, să le arăt că ne aflăm 
în secolul XX, cînd oame
nii au ajuns de mult pe 
Lună, cînd s-au descope
rit atitea lucruri fără a fi 
considerate minuni ce
rești, ci minuni făcute de 
mina și mintea omului

discutata «feminitate».
S-a spus că feminitatea 

exterioară este in curs de 
dispariție, dar să-i între
băm și pe ei, băieții : 
oare bărbăția lor exteri
oară riu este pusă sub 
semnul întrebării 2 Oare 
nu poartă și ei ca și noi 
pantofi cu tocurile înalte 
și părul lung pînă peste 
umeri, nu poartă și ei că
măși cu dantele, ca și noi, 
fetele 2

Au spus că feminitatea 
trebuie ocrotită ca un mo
nument al naturii. Adică 
cum înțeleg ei acest lu-

Unii au spus că noi 
vom uita cit de curind 
portul românesc, dar nu 
uitați că din garderoba 
noastră face parte uneori 
și cite o ie și o broboa
dă ; ip pare că nici băie
ții nu au uitat portul stră
moșilor noștri daci: pă
rul lung și barba.

Am scris aceste rindurl 
pentru că orgoliul nostru 
a fost atins ; dacă e răz
boi, război să fie.

Vă rugăm foarte mult 
să publicați această scri
soare intrucit exprimă

tate fără să-i dau de ves
te. Crezind că am părăsi
t-o pentru totdeauna, ea 
și-a luat adio de la mine 
și după 6 luni de la ple
carea mea s-a măritat cu 
un băiat pe care nu îl iu
bea. El i-a „sucit capul" 
cu citeva nimicuri pe 
care ea le adora și astfel 
s-au căsătorit. După 2 ani 
ea a dat naștere la o fe
tiță. iar la un an după 
aceasta s-au despărțit. 
După citva timp a trebuit 
să plec să-mi satisfac 
stagiul militar. In clipele 
mele de repaus, gindul 
meu zbura tot către ea 
(cu toate că am o priete
nă). Neputind să mai rabd 
acest chin, m-am. hotărit 
să-i scriu o scrisoare in 
care am rugat-o să-mi

spună ce a determinat-o 
să mă părăsească. Pri
mind scrisoarea de la ea, 
mi-arn dat seama că mă 
iubește și acum și doreș
te foarte mult să o iert 
și dacă s-ar putea să con
tinuăm prietenia noastră 
întreruptă. Eu nu sînt su
părat pe ea și chiar aș 
continua să fiu prietenul 
ei, dar oare fac bine ce 
am de gind să fac 2 Eu 
am o prietenă acum, dar 
am ajuns la concluzia că 
pe actuala mea prietenă 
nu o iubesc cum o iubesc 
pe fosta mea prietenă 
Ce mă sfătuiți să fac 2 
Să continui prietenia cu 
actuala mea prietenă sau 
să innod vechiul fir al 
prieteniei mele 2 Aștept 
un răspuns cit mai con
vingător".Păstrați relația cu cea pe care o iubiți. în dragoste, singurul criteriu este dragostea.

de Ion Băieșu

cru ? Să ne pună într-o gindurile mai multor citi- 
rezervație naturală 2 toare".Sînt de acord că unii băieți au exagerat cu reproșurile în ceea ce privește feminitatea unor fete, dar nu

Firește, nu trebuie să faceți concesii ; ar fi. nedemn și umilitor. Dar nici nu e cazul să renunțați la o ființă care vă e dragă dintr-un motiv atît de absurd. Care e soluția ? Să perseverați. Aproape toate victoriile importante din viața noastră se obțin cu eforturi îndîr- jite. 'Un grup de cititoare, Sibiu : „Citind săptămâ
nal rubrica dv. «De la om

la om», am avea și noi 
citeva cuvinte de spus in 
legătură cu atît de mult

văd de ce trebuie să se aj na pantalonilor, a părului discutăm, dar, în pace...G. M., Brașov: „Sint 
un tînăr de 20 de ani 
și în prezent fac ar
mata la Brașov. Sint un 
cititor pasionat al rubri
cii săptămânale «De la om 
la om» și sînt foarte 
bucuros atunci cind cei 
ce caută un răspuns la 
problemele lor de dra
goste îl găsesc in mare 
parte. Deoarece, la fel ca

„ la un război din priciși a lungimii tocurilor. Să
și ei, sînt într-o situație 
dificilă, m-am gindit să 
vă scriu, cu dorința de 
a-mi da un răspuns cit de 
cit. Încă de la virsta de 
15 ani am cunoscut o fală 
pe care am iubit-o și o 
mai iubesc încă foarte 
mult. Dar, printr-o situ
ație banală, ne-am des
părțit. Eu am plecat pen
tru citva timp din locali-

„Sîntern ■ doi tineri ma
rinari care ne facem da
toria față de patrie carac- 
terizîndu-ne prin senti
mentul față de oameni și 
dorim să facem o chema
re la realitate a unor ti
neri care nu vor să înțe
leagă complexitatea vie
ții. Sîntern adepții sexului 
frumos și putem susține 
cu tărie un adevăr : că 
fetelor de azi nu le-a dis
părut farmecul romantis
mului, feminitatea, gra
ția, frumusețea, senti
mentul iubirii și nimic 
din tot ce caracterizează 
personalitatea lor. Fetele 
de astăzi duc uneori lip
să de tineri admiratori 
care să le înțeleagă, să le 
stimeze, să le adreseze 
cuvinte pline de farmec, 
să le iubească din tot su
fletul, cu gindul cel mai 
curat. Numai in felul a- 
cesta pot fi cucerite ini
mile fetelor care sint mai 
sentimentale decît noi, 
băieții. Am dori să le a-

dresăm o întrebare tine
rilor Marinescu Costel din 
Pitești și lui M.L. din 
Simleul Silvaniei, care au 
o părere negativă despre 
frumoasele fete din țara 
noastră : cu ce ați contri
buit voi personal la spo
rirea romantismului fete
lor 2 Cred că ați înțeles 
greșit rolul ființelor pli
ne de grație și farmec. 
Deci, să fim mai înțele
gători și mai buni cu fe
tele noastre și ele, la rin- 
dul lor, nu vor pregeta 
să fie tot atit de bune și 
înțelegătoare cu noi, bă
ieții. Noi nu trebuie să 
ocrotim feminitatea ca pe 
niște monumente ale na
turii, deoarece aceste mo
numente sînt uneori dis
truse de ființe lipsite de 
umanitate. Feminitatea 
trebuie stimulată prin a- 
fecțiunea și înțelegerea 
noastră pentru fetele care 
ne zimbesc numai dacă 
le zimbim".

• ••••••••••• ® • • ® ® © ®

Apelul dv. este cit se poate de generos și... bărbătesc. Vă mulțumesc în numele ambelor sexe.
to ® © ® ® ® ® © ©

Caruselul inconstanței
CAMPIONATELE BALCANICE DE LUPTE® în sala sporturilor din Craiova au început vineri întrecerile campionatelor balcanice de lupte greco-romane și lupte libere, la care participă selecționate de tineret din Bulgaria, Grecia, Iugoslavia, Turcia și România. In concursul de lupte greco-romane evoluează și campionul mondial, tînărul con- stănțean Ion Draica, care și-a făcut un debut victorios între- cînd prin tuș pe campionul Greciei, Thanofoycos în limitele categoriei 82 kg. La aceeași categorie, Barakov (Bulgaria) a cîștigat la puncte întîlnirea cu Demirnon (Turcia). La categoria 62 kg, Ștefan Negrișan a cîștigat meciul cu Hristo Ignatov (Bulgaria). în cadrul categoriei 68 kg, Mihai Luță l-a întrecut înainte de limită pe Bran- ko Dukici (Iugoslavia).Iată și primele rezultate la lupte libere : categ. 48 kg : Viorel Vișan, învinge prin tuș pe Dimcevski (Iugoslavia) ; categ.

68 kg : Tache Drăguș întrece pe Gounelos (Grecia) ; categ. 62 kg : Sterev (Bulgaria) învinge prin tuș pe Radu Emanuel ; categ. 100 kg : Vasile Curelaru învinge prin tuș pe Obradovicl (Iugoslavia).
AU FOST STABILITE JOCURILE 
DIN CEL DE-AL DOILEA TUR 

AL CUPELOR EUROPENE 
LA FOTBAL• F. C. Argeș - F. C. Valencia• Politehnica Timișoara -Honved Budapesta

Vineri la amiază, a avut loc la 
Ziirich tragerea la sorți pentru 
stabilirea jocurilor din cel de-al 
doilea tur al cupelor europene la 
fotbal (18 octombrie turul șl 1 
noiembrie returul). In „Cupa 
U.E.F.A.", F.C. Argeș Pitești va 
tntîlni formația spaniolă F.C. Va
lencia, iar Politehnica Timișoara 
va juca în compania echipei Hon
ved Budapesta.

că premiza de 
echipele 

continuare,

9 Tie mîine, locuitorii comunei Silivașu de Cimpie își vor desfășura activitățile politico-educative și cultural-distractive în localul noului cămin cultural, dispunind de o sală de spectacole cu 300 locuri, bibliotecă, săli pentru repetiții, club etc. Inaugurarea o fac artiștii amatori din localitate și invitații lor din comunele Urmeniș, Budești.® „Pe Mureș și pe Tîrnave", mai exact, la Mediaș, a început un festival folcloric al formațiilor amatoare din aeeastă zonă etnografică.® La Muzeul de artă al R.S.R. se poate vizita expoziția „Acuarela românească în secolul XX".® Un spectacol variat (cu actori și păpuși, cu texte versificate, momente muzicale etc), dramatizare după povestea lui Andersen, „Amnarul", in regia lui Ștefan Lenkish, poate fi aplaudat Ia scenă deschisă de către toate categoriile de tineri, Ia Teatrul de păpuși din Galați.© Sub egida Casei de cultură a sindicatelor și a cenaclului „Cetatea", la Suceava a fost deschisă expoziția națională a cercurilor rebusiste, „Exporebus ’78".® Masa rotundă „Prietenie, dragoste, familie", organizată Ia Tehnic clubul din Capitală s-a bucurat de un interes deosebit. Să nu se creadă că aici se face numai... tehnică.© Un reușit medalion „Ciprian Porumbescu" a avut loc la Casa studenților din Craiova, ne informează Petre Ardeiu.® Un concurs pe tema : „Din istoria siderurgiei românești" nu putea avea loc mai bun de desfășurare ca aici, Ia Hunedoara, acum cînd se împlinesc 20 de ani de la intrarea în funcțiune a laminorului bluming de 1 000 m.m.© Cîntind hărnicia uteciștilor din Arad, cele mai bune formații ale tineretului vor dedica fruntașilor în muncă un mare spectacol, Ia Sala sporturilor din municipiu, intitulat, firesc, „Tinerețe și hărnicie".© La toate stațiile PECO, situate pe principalele artere de circulație, începînd cu data de 1 octombrie a.c., se introduce motorina Roman-Diesel, pentru autovehicule echipate cu motoare din aceăstă categorie.® Nu e suficient să-ți asiguri combustibilul, ci și verificarea și pregătirea tehnică a autovehiculului. Drept pentru care, A.C.R. invită pe toți membrii săi să se adreseze stațiilor de a- sistență tehnică pentru reglarea farurilor, revizuirea și remedierea instalațiilor de climatizare, a ștergătoarelor de parbriz și semnalizatoarelor, verificarea densității eleetrolitului din a- cumulator, a concentrației lichidului de răcire etc.

MICA 
MICRONIZATĂLa întreprinderea minieră Rm. Vîlcea s-a reușit să se obțină un nou produs : mica micronizată. Realizat pentru prima dată la noi în țară, noul sortiment se folosește la fabricarea benzilor sili- coase și a anvelopelor ra- diare în construcție metalică, prEcum și în industria electrotehnică, eliminînd complet importul. (C. POENARU).

FESTIVALUL 
UMORULUIAzi se încheie cea de-a V-s ediție a popularului Festival al umorului „C. Tănase" de la Vaslui. Ultima zi, cea de-a XlX-a, programează la Casa de cultură din Vaslui, de la orele 10,00, o consfătuire despre rolul satirei și umorului. Participă oameni ai muncii din întreprinderile orașului, activiști culturali, instructori de brigăzi, interpret!, critici de artă, scriitori etc. La 12.30, începe festivitatea de închidere a celui de-al III-lea Salon de caricatură, iar seara, va avea loc spectacolul de gală al laureaților și carnavalul veseliei. (I. D. ALIN).

„ZILELE COȘBUC“La case de cultură, cluburi, cămine culturale, biblioteci și școli din județul Bistrița-Năsăud. continuă manifestările omagiale dedicate „poetului țărănimii". La căminul cultural, din comuna ce-i poartă numele, are loc un recital de poezie patriotică din opera lui Coșbuc, iar mîine, la Casa de cultură din Bistrița, un concert de muzică cultă, inspL- rată de lucrările acestuia. (VASILE RADU).
Autumnala Avizier I3JT.T»

muri vitregite de frunze. 3) Fie
care cu toamna Iul — Pleacă 
toamna spre tărîmuri mai calde. 
4) Meșteșugar care toamna nu 
duce lipsă de lucru — Măcar pu
țin ! 5) Lucrare agricolă de toam
nă -T Umplut cu rodul toamnei. 
6. împrejmuire în care se includ 
vitele — Umplută și golită de
must. 7) Ca frunza în zbor
(mase.) — Navigator spaniol (sec.
XVI). 8) Brăzdează chipul în
toamna vieții — Localitate în Su
dan. 9) In această zi de toamnă 
— Personaj principal din „Visul 
unei nopți de vară" de Shake
speare. 10) îmbracă toamna stra
ie aurite — Interior (abr.).

IAȘI : 40 de tineri de laCombinatul de fire sintetice organizează o excursie profesională la unitatea similară djn Săvinești. Cei de la Trustul de construcții industriale vor urca la Rarău.OLT : Un grup de tineri cooperatori de Ia C.A.P. Pe- rieți și-au propus, fiind în
PUNCTE...

• Părerea lui e că un al 
doilea om ca el nu există. Din 
fericire, are dreptate.

• Ca să poată trece neob
servat în modestia iui, sufle- 
tu-i calcă delicat, numai în 
vîrful picioarelor.

țț Sufletul iui e un labirint 
lipsit de firul Ariadnei.

e Pe valurile învolburate 
ale vieții, el plutește în șubre
da bărcuță a delicatețli.

O Nodurile vieții nu se pot 
dezlega cu sabla, după siste
mul Iui Alexandru cel Mare.

H. LEREA

Epigrame

campanie, un scurt tur al județului. cu popas la Corabia.ARAD: Organizațiile U.T.C. de la unitățile de strunguri, de vagoane, „Libertatea" au optat pentru următoarele trasee : Arad-Timișoara-Bu-ziaș; Arad-Deva-Brad; Arad- Dewa-Cluj-Napoca-Oradea.
Eoto-aibum

CARACTERIZAREAUNUI ELEV
De voi fi cîndva-ntrebat, 
De Mitică o să spun
Că-i la suflet foarte bun, 
Dar mai bun e la... suflat !UNUIA
Conștiință nu prea trează 
Și-ndăratnic — chiar de-l tai 
El nimica nu cedează ;
Nici chiar locul în tramvai...UNEI FETE, FOARTE ÎN PAS CU MODA Nu gîndiți că e birfeală ; 
Știu colegii și vecinii 
Că e „maxi" la chiuleală, 
Iar la-nvățătură-i „mini" !

GIUSEPPE NAVARRA

VERTICAL: 1) Loc de petreceri 
autumnale — Poet contemporan, 
autorul poeziei „Copac fără pă
sări". 2) Cerul acoperit de nori 
— Ochi de lanț. 3) In vîrf! — 
Timpul care a devenit mai rece. 
4) Vase mari în care se strivesc 
strugurii și. se lasă să fermen-- 
teze. 5) Zeul care încă mai hă
lăduiește pe aleile parcului des
frunzit — Chemarea dragostei. 6) 
Copac ale cărui fructe se coc 
toamna — Bună! 7) Zonele spre 
care pornesc toamna păsările că
lătoare. 8) Zeița medicinei la 
scandinavi — întinderile aurii ale 
pîinli viitoare. 9) Mese! — Rit
mul plicticos al ploilor autumna
le. 10) Un vas în care-au poposit 
trei crizanteme — Organizează 
excursii (abr.).

Dicționar: CANO, LUTO, EIR. 
G. N.

Soluțiile la 
„Șarjele matematice"

1) 68 normal, răsturnat 89. Dl- 
fprpnfa p 91

2) Numărul’ este 6. I X 5 ° 3S. 
se împarte la 7 de 5 ori șl dă 
rest 1.

3) Trebuie memorate primele 
două cifre din rînd, celelalte ob- 
ținîndu-se prin dublarea prime
lor și așa mai departe.

De pildă: 19 X 2 = 38. 38 X 2 - 
76. 78 X 2 = 152. Se adaugă zero. 
La rîndul al doilea, în loc de du
blare se aplică înjumătățlrea. 
96 : 2 = 48. 48 : 2 — 24. 24 : 2 =
12. 12 : 2 = 6. 6:2 = 3.

4) Radical din 1 = 1.
Au răspuns corect numai mem

brii Cercului „Albina" din Todl- 
rești. Suceava.

„Ursulețul" din fotografie nu este nimic altceva decit un banal cartof, din soiul Desiree, care a „îndrăznit" să crească mai mare decît alții ca el. A fost recoltat zilele trecute de pe una dintre tarlalele fermei Văratec, din cadrul C.A.P. Salcia, județul Suceava. Are o greutate de 1,800 kilograme și o lungime de peste 25 de centimetri. Este considerat a fi cel mai mare cartof din recolta anului de pe aceste meleaguri.Text și foto : CEZAR HIRJESCU
să fi fost 
Proca cu 
Sper ca 
concetățe-

de pe obrajii lui Ene 
altfel mîngîiate de N. 
o săptămînă în urmă, 
peste încă 20 de zile, 
nii mei să înțeleagă că nu sint 
decît un mic slujitor al artei 
mele... Pe Dinamo, venirea Cor- 
vinulut și implicit a lui Lucescu 
va reînvia dorul marilor extre
me. Vom încerca să jucăm pe 
margini, ne vom bate pentru a 
cîștiga, dar centrările nu vor mai 
fi aceleași... In Dealul Copoului, 
ieșenii vor cîștiga în fața Olim
piei satu Mare pentru a nu în
cerca obsesia celei de-a treia re
mize pe teren propriu. Jiul, își 
va da seama în fața U.T.-el că 
este o echipă în care mîna 
fier lipsește. La Arad, izul 
lor veniți deranjează. Chiar 
de conservatoare poate fi 
trîna doamnă"? Profesorul 
gelo Niculescu poate rămîne după 
jocul de la Budapesta, același om 
de competiție. Gloria Buzău îi va 

Readuce aminte că, antrenorul 
său, Ion Ionescu a cerut — cu 
o seară înainte de meciul Grecia 
— România de la Atena, în apri
lie 1969. ceapă și bere — ceea ce 
învățase numai într-un an în 
Germania —și, în numele fotba
lului. profesorul nu cunoaște ier
tarea...

locuri mal bune ce 
justificate prin joc

la care 
este, 

Ți- 
punc- 

nea-

Cred 
pleacă 
în 
nem cont prea 
tele puse în 
părata lor importanță, luăm ma' 
suri 
rulul 
fapt, 
gind 
tine. __  .
mal reputați tehnicieni ai timpu
lui nostru, declara acum citva 
timp că, „nu vorbește niciodată 
în ședințele de pregătire despre 
adversar, ci, numai -de ceea ce 
trebuie să facă jucătorii săi". 
Chiar dacă își certifica din nou 
prin această declarație teribilis
mul său, Happel ajută mult spec
tacolul șl progresul fotbalului, 
cerînd totul echipei sale, într-o 
partitură care nu presupune nea
părat și blocarea eventualei per
sonalități de joc a adversarului.

Cîteva idei care îndeamnă la 
meditație.

Etapa a 7-a pare liniștită. Nici un 
derby, nici un joc de mare ambi
ție. Totuși, scorurile ce pot adu
ce uimire, s-ar putea, în contex
tul nostru, să nu lipsească. Chi
mia Rm. Vîlcea și F.C. Bihor tre
buie să justifice în fața Sportu
lui studențesc și F.C. Argeș, pre-

noastre 
greșită, 

mult de 
joc și de

de contracarare a adversa- 
in acest sens, uitînd că, de 
fotbalul trebuie jucat obli- 
adversarul să se țină după 
Ernst Happel, unul din cel

tențlile unor 
nu sînt încă _ 
și, veșnicul nostru obiectiv — 
punctele rămîijerli în eșalonul de 
frunte. Au mîine, din nou, mo
mente grele. Bacăul, în plină re
venire, primește pe Univ. Craio
va al cărui tonus de joc este ri
dicat și grație........Fortunei". Din
păcate lecțiile fotbalului sînt pen
tru noi de multe ori tardive..

Etapa văzută 
de Cornel Dsnu

A.S.A. Tg. Mureș va pregăti cu 
grijă jocul de la Baia Mare. Mi
nuțiozitatea lui Bone poate să-și 
spună cuvîntul, chiar dacă. oa
menii săi, încă, se caută. Echipa 
Iul Mateianu va juca același 
„ceva" pe care-1 pricepem, dar, il 
traducem greu. în consecință, se 
impune a fi respectată și în stra
da cu nume de filozof, munca 
„bălanului". Steaua poate avea un 
meci greu cu C.S. Tirgoviște cu 
condiția ca, lacrimile înfrîngeril

de 
noi- 
atît 

„bă- 
An-

Unu

Desen de FLORIN ȘTEFANESCU

Rubrică realizată de VASILE RAVESCU

Telefonul rubricii: 17 60 10H497, orele 10—13



MAREA SĂRBĂTOARE A POPORULUI CHINEZ

Manifestări dedicate RomânieiSESIUNEA ADUNĂRII GENERALE A O.N.U.

Soluționarea problemelor majore ale omenirii 
impune participarea activă și egală 

in drepturi a tuturor statelorNAȚIUNILE UNITE 29 — De la trimisul special: Necesitatea dezarmării și în primul rînd a dezarmării nucleare, lichidarea subdezvoltării și făurirea noii ordini economice internaționale, eradicarea ultimelor rămășițe ale colonialismului, rasismului și politicii de apartheid au fost principalele teme care și-au găsit oglindirea în majoritatea intervențiilor din cadrul dezbaterilor de politică generală, de joi, de la O.N.U...Lumea — a spus Theophile Obenga, ministrul de externe și al cooperării din R.P. Congo— se află într-o situație destul de gravă. De aceea, vechea ordine a lucrurilor trebuie să lase loc noii ordini. Vremurile indică faptul că esența acestei schimbări este crearea unei noi ordini internaționale In scopul cooperării fructuoase, al întăririi păcii și securității internaționale. Cum poate să vorbească cineva de apărarea drepturilor omului — a continuat vorbitorul — cînd sînt protejați fasciștii din Africa de Sud, sînt înarmați și finanțați mercenari, sînt ațîțate conflictele regionale, se caută asigurarea de privilegii și debușee, se încurajează jefuirea resurselor omenirii?".Paavo Vayrynen, ministrul de externe al Finlandei, a subliniat interesul țării sale, ca și al tuturor popoarelor, pentru adoptarea unor măsuri concrete de dezarmare.După ce a relevat că în etapa actuală sarcina fundamentală este apărarea păcii și securității internaționale, ministrul afacerilor externe al R.P. Polone, Emil Wojtaszek, a subliniat importanța pe care o au înfăptuirea dezarmării, în primul rînd a dezarmării nucleare, eliminarea obstacolelor existente în calea destinderii și cooperării în Europa.„Cea mai importantă contribuție pe care Europa o poate aduce la îmbunătățirea securității în lume este aceea ca ea însăși să se transforme într-o regiune a destinderii trainice și a unei ample cooperări pașnice"— a spus ministrul de externe al Poloniei.,,în etapa actuală, a opinat vorbitorul, există condiții ca problema educării opiniei publice în spiritul păcii să fie examinată de către sesiunea în curs a Adunării Generale. In acest sens, delegația poloneză a prezentat un proiect de declarație, care cheamă la adoptarea de măsuri pentru scoaterea din programele de învățămir.t și ale mijloacelor de informare in masă a temelor care propagă ura de rasă, șovinismul, intoleranța, nedreptatea, cultul forței și războiului, pornind de la premisa ca relațiile internaționale nu trebuie înveninate de campaniile propagandistice desfășurate de o țară împotriva alteia".Ministrul de externe al Austriei, Willibald Pahr, a evidențiat necesitatea unor măsuri autentice de dezarmare, pentruCONFERINȚA NAȚIONALA A OAMENILOR MUNCII DIN ANGOLALa Luanda se desfășoară lucrările Conferinței naționale a Uniunii Naționale a oamenilor muncii din Angola (U.N.O.M.A.), la care participă peste 400 de delegați sindicali din toate cele 17 provincii ale țării, precum și oaspeți de peste hotare. Conferința va analiza activitatea organizației în perioada care a trecut de la obținerea independenței și va stabili programul de acțiune a mișcării sindicale, în conformitate cu hotărîrile primului Congres al M.P.L.A. — Partidul Muncii din Angola. Conferința urmează să adopte, de asemenea, proiectul noului statut al U.N.O.M.A. 
Aniversarea independenței 

Republicii CipruRepublica Cipru sărbătorește la 1 octombrie împlinirea a 18 ani de la dobîndirea independenței — succes istoric al luptei îndelungate purtate de masele populare pentru înlăturarea dominației străine și asigurarea dezvoltării libere pe calea progresului. Eforturile depuse pentru consolidarea independenței și suveranității, apărarea integrității teritoriale a fost marcat, din păcate, de o serie de momente dramatice, consecință a politicii de ingerință și amestec în treburile interne, momente care, străine de aspirațiile legitime ale poporului cipriot, s-au concretizat în confruntări armate. In pofida unor asemenea dificultăți, ciprioții au obținut, prin strădanii comune, însemnate realizări.Țara noastră a recunoscut Ciprul ca stat independent și suveran imediat după proclamarea independenței acestuia, între România și Cipru, de-a lungul anilor, au fost stabilite relații de prietenie și colaborare, raporturi care au cunoscut un curs ascendent, expresie a dorințelor ambelor țări de a acționa pentru amplificarea conlucrării reciproce, în interesul popoarelor României și Ciprului, ale păcii și înțelegerii in regiunea noastră geografică, în întreaga lume. Poporul român, urmărind cu vie îngrijorare evenimentele care au dus la crearea actualei situații din insulă, s-a aflat mereu alături de poporul cipriot in lupta pentru apărarea intereselor naționale, pentru salvgardarea independenței, suveranității și integrității teritoriale a patriei sale. România socialistă apreciază că problema cipriotă trebuie reglementată de către ciprioții inșiși — de către ciprioții turci și ciprioții greci — fără amestec din afară, prin discuții directe între reprezentanții celor două comunități, în spiritul aspirațiilor fundamentale ale întregului popor. Solidaritatea țării noastre cu cauza poporului cipriot și-a găsit reafirmarea în numeroase declarații ale statului nostru, in luări de poziție ale tovarășului Nicolae Ceaușescu, în documente oficiale pe care le-am semnat cu alte state, sau la O.N.U.Manifestind ferma convingere că soluționarea problemei Ciprului este pe deplin posibilă, prin noi eforturi, prin spirit realist din partea factorilor implicați, a tuturor țărilor prietene. România consideră că o reglementare viabilă — asigurind condițiile dezvoltării de sine stătătoare a poporului cipriot, pe drumul progresului — se va înscrie, totodată, ca o contribuție importantă la cauza păcii și securității în Me- diterana și Europa, în lume. ____
I. TIMOFTE

continuarea și extinderea procesului destinderii. Pe de altă parte, el a informat că țara sa face tot oe depinde de ea pentru bjuna organizare a conferinței Națiunilor Unite pentru știință și tehnologie în slujba dezvoltării, care va avea loc la Viena în 1979. Vorbitorul a menționat propunerea Austriei privitoare la stabilirea unui mecanism care să promoveze un masiv transfer de resurse spre țările îh curs de dezvoltare.„Țara mea — a spus ministrul de externe al statului Peru, Jose de la Puente Rabdill — sprijină lupta mișcărilor de eliberare pentru lichidarea vestigiilor colonialismului, neocolo- nialismului și discriminării rasiale. De asemenea, sprijină întru totul stabilirea unei noi ordini economice internaționale".Subliniind importanța adoptării de măsuri practice în vederea trecerii la înfăptuirea dezarmării, ministrul de externe al Irlandei, Michael O’Kennedy, a spus : „Cursa înarmărilor, în loc să asigure securitatea, creează o și mai mare insecuritate pentru toți". Vorbitorul a exprimat speranța că statele vor trece Ia acțiuni în conformitate cu principiile și programul acceptat în documentul final al sesiunii speciale a Adunării Generale consacrate dezarmării.Pornind de la constatarea că „negocierile în direcția restructurării fundamentale a relațiilor economice au produs doar rezultate minore", ministrul de externe al Indoneziei, Mochtar Kusumaatmadja, a relevat că a venit timpul să se treacă la acțiuni hotărîte pentru stabilirea unei noi ord'ini economice internaționale. în a- ceastă direcție un rol ho- târit trebuie să revină O.N.U. — a spus el —, menționînd că sînt necesare pregătiri temeinice pentru sesiunea specială a Adunării Generale din 1980.Ministrul de externe al Ecuadorului, Jose Ayala Lasso, a declarat că țara sa crede în principiile egalității statelor și ne-
Întîlniri ale ministrului de externe 

al RomânieiNATIUNILE UNITE 29 (A-gerpres). — De la trimisul special : Continuindu-și contactele prilejuite de actuala sesiune a Adunării Generale a O.N.U., ministrul afacerilor externe al României, Ștefan Andrei, s-a întîlnit și a avut convorbiri cu ministrul de externe al Italiei, Arnaldo Eorlani, ministrul de externe al Turciei, Gunduz Okcun, ministrul de externe al Iranului, Amir Khosrow Afshar Ghassemlou, ministrul de externe al Sri Lanka, A. C. S. Ha- meed, ministrul de externe al Togo, Anani Kuma Akapo-Ahia-
ORIENTUL MIJLOCIU• LUNI, REUNIUNEA EXTRAORDINARA A ADUNĂRII POPORULUI DIN EGIPT • PREȘEDINTELE SIRIEI ÎN R.D.G. • CONVORBIRI IN ISRAEL ALE AMBASADORULUI ITINERANT AL S.U.A. • MOSHE DAYAN LA PARISCAIRO. Președintele Egiptului, Anwar El Sadat, a convocat pentru luni dimineața o 

amestecului în treburile Interne și, ca atare, respinge folosirea forței sau amenințarea cu folosirea forței în relațiile internaționale sau achiziționarea de teritorii prin forță.Carlos Correia Gago, ministrul de externe al Portugaliei, a arătat că țara sa se pronunță pentru înfăptuirea dezarmării generale și complete, subliniind că sesiunea specială a O.N.U. consacrată acestei probleme a creat un cadru de negocieri. După părerea sa, în prezent sînt necesare eforturi susținute pentru realizarea unor acorduri cuprinzătoare, pentru a se trece la dezarmare și, în primul rînd, la dezarmare nucleară.Ministrul afacerilor externe alR.P. Chineze, Huan Hua, a a- preciat că, în perioada care a trecut de la sesiunea anterioară, în situația internațională „au intervenit noi evoluții și schimbări". Paralel cu tendințele pozitive, reprezentate în principal de lupta viguroasă a popoarelor pentru apărarea independenței naționale, pentru salvgardarea păcii și securității — a arătat vorbitorul — în viața internațională se manifestă unele fenomene negative, între care politica imperialistă și colonialistă bazată pe forță, stările conflic- tuale din diferite zone ale lumii, menținerea vechii ordini e- conomice mondiale. După ce a subliniat principiile politicii externe de coexistentă pașnică a R. P. Chineze, vorbitorul a reafirmat sprijinul țării sale față de lupta pentru libertate și independență a popoarelor din diferite regiuni ale lumii, precum și. față de poziția R.P.D. Coreene privind reunifi- carea independentă și pașnică a Coreei. Apreciind că, in prezent, „lupta pentru o dezarmare autentică a devenit o problemă dintre cele mai arzătoare" și că „cea mai eficientă cale de^ eliminare a pericolului unui război nuclear o constituie interzicerea completă și distrugerea totală a armelor nucleare", ministrul de externe chinez a subliniat importanța pe care o acordă creării unul nou mecanism de negocieri în problemele dezarmării, așa cum a stabilit sesiunea specială a Adunării Generale a O.N.U.
nyo, și ministrul de extetne al Sierra Leone, Abdulay Conteh.în cadrul convorbirilor au fost discutate probleme privind dezvoltarea relațiilor de prietenie și colaborare dintre România și țările respective.Totodată, s-a procedat la un schimb de vederi asupra unor probleme internaționale, în primul rind a celor aflate în atenția O.N.U.La întîlniri a participat Teodor Marinescu, ambasador, reprezentantul permanent al României la O.N.U.

reuniune extraordinară a Adunării Poporului, la care vor a- sista și membrii Comitetului Central al Uniunii Socialiste A- rabe — informează cotidianul „Al Ahram" citat de agenția M.E.N. Șeful statului egiptean va pronunța cu acest prilej o cuvîntare asupra principalelor prevederi ale acordurilor de la Camp David și programului de acțiune națională pentru viitoarea etapă.BERLIN. — Secretarul general al Partidului Baas Arab Socialist, președintele Republicii Arabe Siriene, Hafez Al Assad, a sosit vineri într-o vizită oficială de prietenie în Republica Democrată Germană, în fruntea unei delegații de partid și de stat, informează agenția A.D.N.TEL AVIV. — Premierul Me- nahem Begin a avut vineri în prezența mai multor membri ai cabinetului israelian, convorbiri cu Alfred Atherton, ambasador itinerant al S.U.A. în O- rientul Mijlociu, aflat în vizită la Tel Aviv în cadrul turneului pe care îl efectuează în zonă. 'Ambasadorul american este așteptat sîmbătă la Cairo, unde va avea convorbiri cu președintele R.A. Egipt, Anwar El SadatPARIS — La Invitația ministrului de externe francez, Louis de Guiringaud, ministrul de externe israelian, Moshe Dayan, va face o vizită oficială in Franța între 30 și 31 octombrie a.c, — anunță un comunicat o- ficial al Ministerului francez al Afacerilor Externe.
• LA VIENA au fost reluate, Ia 28 septembrie negocierile privind reducerea trupelor și armamentelor șl măsuri adiacen

te în Europa centrală.

• ITALIAIn cadrul ciclului de manifestări consacrate celei de-a 60-a aniversări a formării statului național unitar român, in editura italiană „Mondo Operaio", a apărut lucrarea prof. dr. Francesco Guida intitulată „România 1917—1922 : Aspirații naționale și conflicte sociale", inclusă într-o culegere a lucrărilor unui simpozion internațional care a avut loc la Perugia pe tema : „Revoluție șl reacțiune în Europa 1917— 1924". Cunoscutul istoric italian pune in lumină, folosind documente ale vremii, lupta pentru înfăptuirea statului național unitar pe care au dus-o toți fiii neamului românesc de pe întregul teritoriu al patriei. Autorul relevă rolul maselor, contribuția mișcării muncitorești, subliniind semnificația creării, în 1921, a Partidului Comunist Român. ,Tot in Italia, sub egida Clubului italian de turism, a apărut un ghid turistic dedicat României. Editat in excelente condiții grafice, ghidul prezintă publicului italian imaginea unei țări cu un bogat trecut istoric, relevind că incă din secolul I înaintea erei noastre „Burebista a
REUNIUNEA F.M.I. Șl B.I.R.D. A RELEVAT

Necesitatea adoptării unor măsuri
hotărîte pentru lichidarea decalajelor 

economice dintre stateLa Washington au luat sfîrșit lucrările celei de-a XXXIII-a reuniuni anuale a Fondului Monetar International (F.M.I.) și Băncii Internaționale pentru Reconstrucție și Dezvoltare (B.I.R.D.).La reuniune au luat parte miniștri de finanțe, guvernatori ai băncilor naționale sau băncilor specializate din cele peste 130 de țări membre, reprezentanți ai principalelor organisme economice și financiare internaționale, precum și ai celor mai mari bănci și instituții financiare din lume. Țara noastră a fost reprezentată de tovarășul Paul Nicu- lescu, viceprim-ministru, ministrul finanțelor, guvernatorul pentru România al F.M.I. și B.I.R.D. Au participat, de asemenea, guvernatorul Băncii Naționale, Vasile Răuță, și președintele Băncii de Investiții, Gheorghe Popescu.Pe ordinea de zi a reuniunii F.M.I. — B.I.R.D. de la Washington s-au aflat asemenea probleme importante cum sint analiza de ansamblu a situației economice și financiare mondiale și a evoluțiilor posibile pentru următorul an, precum și recomandările F.M.I. pentru statele membre privind modalitățile de cooperare cu această instituție financiară internațională.Dezbaterile din cadrul reuniunii anuale F.M.I.—B.I.R.D. au scos în relief opțiunea majorității covîrșitoare a statelor membre — țări mici și mijlocii, în curs de dezvoltare, nealiniate — pentru adoptarea unor măsuri hotărîte pentru lichidarea decalajelor economice și a stării de subdezvoltare, pentru restructurarea radicală a vieții economice și politice internaționale, prin edificarea unei noi ordini economice și politice mondiale. A fost subliniată, în context, necesitatea de a se adopta măsuri
Conferința internațională de solidaritate cu lupta

popoarelor din Africa australăLa Delhi continuă lucrările Conferinței internaționale de solidaritate cu lupta popoarelor din Africa australă și Împotriva apartheidului, la care participă delegați din peste 80 de state ale lumii, printre care și România, precum și reprezentanți ai mișcărilor de eliberare și ai unor organizații internaționale.Intr-un mesaj adresat reuniunii de primul ministru indian Morarji Desai, se arată că aceasta are loc intr-un moment cînd pe plan internațional se desfășoară numeroase acțiuni în sprijinul luptei de eliberare a popoarelor din Africa de Sud, Rho
Situația politică din Portuijalia• DECLARAȚIE A P.C.P. • PROPUNERE A P.S.P.

Intr-o declarație dată publicității la Lisabona Partidul Comunist Portughez consideră că guvernul Nobre da Costa și-a depășit competențele de „cabinet de gestiune", adoptînd decizii de fond prejudiciabile economiei naționale. P.C. Portughez se referă la o decizie a cabinetului da Costa de a pune capăt controlului statului asupra a patru întreprinderi de prelucrare a produselor agricole, precum și la anunțarea, în mod oficial, a restituirii unor latifundii naționalizate în virtutea reformei agrare, proprietarilor expro- priați în zona Alentejo.Partidul Socialist Portughez a propus realizarea unui acord între partidele reprezentate în Adunarea Republicii și președintele țării, cu privire la desemnarea viitorului șef al guvernului. Un comunicat al Se

reunit sub sceptrul său toate entitățile dacice ( de pe teritoriul de mai tîrziu- al Vala- hiei. Moldovei și Transilvaniei".Ghidul înfățișează bogăția și frumusețea peisajului românesc, relevînd că „România este una din țările europene care în cursul ultimilor 20 de ani a înregistrat una din cele mai accelerate dezvoltări economice".• COLUMBIAîn cadrul manifestărilor prilejuite de cea de-a 60-a a- niversare a formării statului național unitar român, în o- rașul Cucuta, capitala departamentului columbian Norte de Santander, au fost prezentate filmul de lung metraj „Evadarea" și documentarele „România, țara mea", „Litoralul" și „România ’77".De asemenea, la Universitatea „Francisco de Paula Santander", din localitate, a avut Ioc o întîlnire cu cadrele didactice și studenții, în cadrul căreia directorul Departamentului cultural din guvernul local a vorbit despre semnificația istorică a zilei de 1 decembrie 1918.Posturile de radio locale șl presa au reflectat pe larg a- ceste manifestări.

eficiente și imediate care să asigure stimularea creșterii economice, crearea și lărgirea capacităților de producție în țările în curs de dezvoltare, accesul neîngrădit al tuturor țărilor la știința și tehnica modernă, la materiile prime și sursele de energie, stabilirea unor corelații mai juste între prețurile produselor industriale și ale materiilor prime, care să cointereseze atît statele avansate economic, cît și producătorii de materii prime.Paralel cu aprecierile pozitive privind activitățile desfășurate de F.M.I. și B.I.R.D., un mare număr de state. între care și România, au relevat necesitatea ca aceste două organisme să joace un rol mai activ în reglementarea echitabilă a problemelor monetar-valutare internaționale, în sprijinirea unor state pentru depășirea unor dificultăți economice și financiare.De asemenea, s-a subliniat cerința realizării unei restructurări a relațiilor valutar-financiare internaționale, care să contribute la întărirea monedelor naționale, să asigure premisele unei mai mari stabilități a cursurilor valutare, să perfecționeze sistemul de credite și să confere mai mare certitudine raporturilor economice interstatale.
întrevedere a șefului 

delegației româneCu prilejul participării la lucrările adunării anuale a F.M.I. și B.I.R.D., tovarășul Paul Ni- culescu, viceprim-ministru, ministrul finanțelor, a avut o întrevedere cu Michael Blumenthal, ministrul finanțelor alS.U.A. In timpul întîlnirii au fost abordate aspecte ale dezvoltării raporturilor economice și în domeniul finanțelor între România și S.U.A.

desia și Namibia. Totodată, în mesaj se subliniază că proclamarea anului 1978, drept An al luptei împotriva apartheidului este un bun prilej de manifestare a solidarității internaționale cu popoarele care sînt victime ale regimurilor rasiste. „Opoziția noastră față de ideologia apartheidului a fost și ră- mine totală, și aceasta a contribuit la compromiterea instituțiilor create în Africa australă", se arată în încheierea mesajului, care cheamă la noi acțiuni pentru întronarea dreptății sociale în această parte a lumii.

cretariatului Național al partidului socialist apreciază că o asemenea formulă ar fi „cea mai potrivită" pentru a se a- junge la formarea unui guvern beneficiind de o bază parlamentară de natură să permită soluționarea crizei guvernamentale fără dizolvarea parlamentului. Comunicatul precizează că un asemenea acord nu urmărește să afecteze puterile constituționale ale președintelui țării și arată că socialiștii propun ca partidele reprezentate în parlament să poată, eventual, participa la elaborarea programului guvernamental, la cererea viitorului premier. De asemenea. P.S.P. se declară gata „să facă totul pentru a asigura In Adunarea Republicii condițiile necesare stabilității guvernului pînă la finele actualei legislaturi (1980)“.

Poporul ți tineretul chinez tărbătoresc la I 
octombrie 29 de ani de la proclamarea Repu
blicii Populare Chineze — eveniment istoric care 
a încununat îndelungatele lupte purtate de ma
sele populare, sub conducerea partidului comu
nist, împotriva exploatării ți dominației impe
rialiste. pentru eliberarea națională ți socială. 
Marcînd o dată de răscruce în viața acestui po
por, victoria revoluției chineze a constituit, tot
odată, un eveniment de însemnătate mondială, 
cu o puternică inriurire asupra luptei popoare
lor pentru împlinirea aspirațiilor lor spre inde
pendență, libertate ți o viață mai bună.

Punlndu-ți in valoare calitățile sale remarca
bile, poporul chinez, stăpîn pe destinul său, pe 
bogățiile sale naționale, muncind cu elan ți cu
tezanță, a pornit la înfăptuirea unei opere con
structive de mari proporții care se reflectă in 
dezvoltarea ți modernizarea continuă a indus
triei ți agriculturii, a întregii economii. Succese 
deosebite au fost înregistrate de asemenea in 
țtiință, tehnică, cultură. Asemenea realizări sînt 
vizibile in sporirea continuă a nivelului de trai, 
material și spiritual al poporului. In prezent, 
harnicul ți talentatul popor chinez acționează în 
toate domeniile vieții economice și sociale pen
tru traducerea in viață a hotăririlor celui de al 
XI-lea Congres al partidului, pentru transfor
marea marii Chine populare intr-un stat socia
list puternic ți modern.

Acțîonind cu perseverență pentru întărirea 
prieteniei, solidarității ți colaborării cu toate 
statele socialiste, Partidul Comunist Român, 
România socialistă acordă o înaltă prețuire am
plificării și intensificării relațiilor cu Partidul

Comunist Chine*, cu Republica Populară Chi
neză, raporturi întemeiate pe stimă ți respect 
reciproc, ți care au vechi tradiții in solidaritatea 
dintre forțele revoluționare din țările noastre. In 
anii socialismului, aceste raporturi au cunoscut 
cote tot mai înalte, în interesul reciproc, al so
cialismului, păcii și colaborării internaționale.

Ața cum o demonstrează realitatea, un rol ho- 
tărîtor pentru extinderea continuă a raporturi
lor multilaterale româno-chineze îl au legătu
rile dintre P.C.R. și P.C. Chinez. Convorbirile 
dintre tovarățul Nicolae Ceauțescu, secretar ge
neral al P.C.R., prețedintele Republicii, și tova
rățul Ilua Kuo-fen, prețedintele C.C. al P.C. 
Chinez, premierul Consiliului de Stat al R.P. 
Chineze, purtate în cursul acestui an, la Pekin 
ți Bucurețti, constituindu-se in acest sens în mo
mente istorice in cronica prieteniei revoluționare 
care leagă popoarele noastre, au deschis noi ți 
ample perspective pentru amplificarea pe mai 
departe a conlucrării dintre România ți China. 
Cu prilejul acestor convorbiri, încheiate cu re
zultate rodnice, tovarățul Nicolae Ceauțescu ți 
tovarățul Hua Kuo-fen au reafirmat voința 
partidelor ți țărilor noastre de a dezvolta ți mai 
mult prietenia și colaborarea reciprocă, în be
neficiul popoarelor român și chinez, al cauzei 
generale a socialismului, păcii ți progresului în 
întreaga lume.

Cu ocazia marii sărbători a poporului frate 
chinez, poporul ți tineretul român ii adresează 
din toată inima urarea sinceră de a dobîndi noi 
succese în realizarea programului partidului de 
dezvoltare ți înflorire multilaterală a patriei 
sale.

Popas la petroliștii din Șengli
Printre reolizârile cele mal de seamă înregistrate de Republica Populară Chineză pe linia industrializării se numără și crearea unei industrii petroliere capabile să satisfacă nevoile mereu crescînde ale economiei țării, aflată în plin proces de diversificare și modernizare. Exploatarea petroliferă de la Ta- cin reprezintă exemplul tipic de dăruire și tenacitate, de efort coiectiv organizat și canalizat 

spre învingerea cu orice preț a greutăților, devenind în ultimii ani o unitate model, de la care învață toate celelalte colective ale industriei chineze. Cum era și firesc, Tacinului i s-au alăturat, pe parcurs, noi tovarăși de drum, alte centre puternice de extracția petrolului luînd ființă în diferite zone de pe întinsul teritoriu al Chinei. Unul dintre acestea este chiar bazinul petrolifer Șengli — „Victoria* în traducere — pe care am avut prilejul să-l vizitez în toamna a- nului trecut.Situat pe țărmul Golfului Po-
PE SCURT • PE SCURT» PE SCURT» PE SCURT •PE SCURT• LA FOREIGN OFFICE a avut loc parafarea tratatului care prevede obținerea, în 1983, a independenței depline a Sultanatului Brunei — fost protectorat britanic, situat în nordul Insulei Borneo.La Londra s-a precizat că

BotswanaCu 12 ani In urmă a fost proclamată independența Republicii Botswana. La acea dată, tînărul stat. însumind o suprafață de 600 372 kmp., dispunea de o economie a- grară înapoiată bazată pe creșterea vitelor. Industria lipsea cu desăvîrșire, iar căile de comunicație erau a- proape inexistente. Se impunea trecerea neintîrziată la înlăturarea vestigiilor colonialismului. In acest scop, autoritățile de la Gaberones au trecut la exploatarea și valorificarea în interes propriu a marilor bogății ale subsolului Botswanei : man- gan, aur, azbest, cărbune, magneziu, cupru, diamante. In vederea dezvoltării multilaterale a țării a fost elaborat un plan de cinci ani (1973—1978). S-au deschis noi mine, cum este cea de diamante de la Orapa de Beers, unde a început exploatarea unui mare filon diamantifer, s-a trecut la valorificarea minereurilor complexe de la Sclebi-Pikwe și la extinderea principalei termocentrale din țară. Nu a fost neglijat nici sectorul agricol. S-a procedat la diversificarea sa, Ia crearea unor sisteme de Irigații.Cei circa 700 000 de locuitori ai Botswanei beneficiază, totodată, de măsurile luate în vederea dezvoltării învățămîntului, a rețelei me- dico-sanitare. In prezent, funcționează circa 350 de școli. Numărul elevilor a crescut cu 92 la sută față de anul 1966. Unele unități școlare sint profilate pe pregătirea cadrelor didactice și a celor tehnice.
T. PRELIPCEANU 

hai, In provincia Șantung, din estul țării, bazinul Șengli a început să dea primele cantități de țiței în urmă cu peste un deceniu și jumătate, mai precis în septembrie 1.962, cînd a intrat în producție primul puț cu o capacitate de 555 tone pe zi. Apoi alte zeci și sute de sonde au punctat marea întindere de teren sărăturos din vecinătatea gurilor prin care apele tumultuosului Fluviu Galben se 

contopesc cu cele ale mărif. Aici avea să fie instalată, trei ani mai tîrziu, prima sondă din China, a cărei producție depășea o mie de tone de țiței pe zi. Muncitorii și tehnicienii povestesc despre greutățile pe care le-au avut de învins la început — lipsa apei potabile, dormitul în barăci, nivel tehnic scăzut, tot felul de probleme deosebite pentru echipele de foraj etc.Vizitînd echipa de foraj 3252, care a reușit In 1973 să stabilească un nou record cu peste
Marea Britanie va menține, pînă în 1983 un rol consultativ în domeniul apărării Brunetului și va continua să se ocupe, pînă la aceeași dată, de relațiile externe ale sultanatului.

• VIITOAREA CONFERINȚA a țărilor nealiniate se va ține tncepînd din 2 octombrie, la New York, paralel cu actuala sesiune a Adunării Generale a O.N.U. — a anunțat miercuri purtătorul de cuvînt oficial al Secretariatului pentru afaceri externe al Jamahiriel Libiene.PAPA IOAN PAUL I A ÎNCETAT DIN VIAȚAPapa loan Paul I a încetat din viață în cursul nopții de joi spre vineri — a anunțat un comunicat oficial dat publicității la Vatican. înaltul pontif, în vîrstă de 66 de ani, ales papă la 26 august 1978. a decedat în urma unui infarct cardiac.Potrivit Constituției apostolice „Romano Pontifici Eligendo", conclavul cardinalilor care va alege noul papă ar urma să se reunească între 13 și 18 octombrie.• MINISTRUL afacerilor externe al U.R.S.S., Andrei Gro- mîko, a avut la New York o nouă întrevedere cu secretarul de stat al S.U.A., Cyrus Vance, în cadrul căreia — informează agenția TASS — s-a continuat examinarea problemelor privind limitarea înarmărilor strategice, ofensive. De asemenea, au fost abordate probleme ale încetării totale a experiențelor cu arme nucleare, precum și alte chestiuni referitoare Ia limitarea înarmărilor.STRATEGIA LUI VORSTERJohn Vorster, fost prim-mi- nistru al guvernului sud-african a fost ales vineri președinte al R.S.A.Deși postul de președinte în R.S.A. este onorific, observatorii politici africani consideră că Vorster, care timp de peste 12 ani a condus politica rasistă a regimului sud-african. va continua să aibă o influență asupra guvernului condus do Pieter 
Botha, care, dealtfel, a fost 
mîna dreaptă a fostului pre
mier.

150 000 metri de foraj pe an, stăm de vorbă cu șeful echipei, Wang Yun-li, în vîrstă de numai 26 de ani, care, referin- du-se printre altele la necesitatea folosirii tehnicii moderne, a ținut totodată să sublinieze : „Tehnologia este desigur foarte importantă. Nivelul de cunoștințe șl experiența sondorilor - de asemenea. Dar și mai importantă este dorința noastră de a face tot ce ne stă în putință pentru a obține rezultate cît mai bune. Acesta este factorul cheie în orice activitate". Ne-am explicat astfel și mai bine cum a fost posibil ca, în- cepînd din 1966, harnicul colectiv de la Șengli să sporească producția în fiecare an cu 31,8 la sută.Șengli-Victoria este astăzi o mare așezare, care nu mai are nimic din aspectul vechii localități de origine, fiind dotată cu grădinițe, școli, licee tehnice, numeroas" școli profesionale, un institut de învățămînt superior, case de cultură, spitale. Numărul total al muncitorilor și funcționarilor din acest nou centru industrial depășește cifra de 90 000. Este necesar de subliniat că, în scopul legării strîn- se a învățămîntului cu producția, Institutul de petrol — care înainte funcționa la Pekin — și-a mutat sediul aici.Exploatarea petrolului a schimbat total profilul economic al provinciei Șantung ș< chiar al altor regiuni ale țării Pe lingă rafinăriile din Șengli și Țîpo, s-au construit combinate petrochimice, cum este cel din Ținan, orașul de reședință al provinciei. Presa chineză relata recent despre darea în funcțiune a primei conducte magistrale de petrol Nord-Sud, lungă de peste' 1 000 km, care va pompa țițeiul din Șengli pînă la Nanking, ur- mînd ca ds acolo să fie transportat mai departe, cu vaporul pe fluviul Yangțî, spre est pînă la Șanghai și spre vest, pînă la Ancin și Uhan pentru a asigura, astfel cu materie primă marile combinate petrochimice construite în ultimii ani în aceste
zone.

ȘTEFAN STANCU

NOUL PREMIER AL REPUBLICII GUINEEA-BISSAUUn comunicat oficial difuzat la Bissau anunță numirea în fruntea guvernului Republicii Guineea-Bissau a lui Joao Bernardo Vieira. O hotărîre anterioară a fost luată în acest sens de o reuniune a Consiliului de Stat al republicii, prezidat de președintele țării, Luis Cabrai.Bernardo Vieira succede în funcția de șef al guvernului lui Francisco Mendes, decedat .în urma unul accident rutier, la 7 iulie anul acesta.ATENTATE TERORISTE IN ITALIAIn Italia continuă seria provocărilor puse la cale de membri ai organizațiilor teroriste. Astfel, joi, doi membri ai partidului comunist, aflați în fața sediului unei organizații de cartier a P.C.I. din capitală, au fost victimele unui atentat. Unul dintre ei a fost omorît pe loc, iar celălalt grav rănit de doi teroriști care au dispărut de la locul crimei.Vineri, un atentat similar a fost comis la Milano. împotriva unui muncitor de la uzinele constructoare de automobile „Alfa- Romeo" care a fost grav rănit la picioare. Autorii acestui atentat au lăsat la fața locului o emblemă a organizației extremiste autointitulate „Brigăzile roșii".• CONSILIUL EXECUTIV alU.N.E.S.C.O., întrunit la Paris, a adoptat o rezoluție, recoman- dind orașul Belgrad ca loc de desfășurare in 1980 a celei de-a 21-a sesiuni a Conferinței generale a acestei organizații.ORA DE IARNAOpt țări europene vor reveni duminică, 1 octombrie, la ora de iarnă, trecînd de la GMT-2 la GMT-1. Această schimbare orară permite țărilor respective o mai bună coordonare a activității lor economice cu lumina naturală și, deci, economisirea de electricitate. Este vorba. între altele, de Franța, Italia, Belgia, Olanda, Luxemburg și Spania.
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